




פתח דבר

קובל בקרב אנ"ש לכבד את הבאים לחתונה גם מ

במטעמים ומעדנים רוחניים. מנהג זה יסודתו 

בהררי קודש – תשורה שהעניק כ"ק אדמו"ר מוהריי"צ 

נ"ע למשתתפים בחתונת בתו הרבנית עם כ"ק אדמו"ר 

מלך המשיח שליט"א.

שמחים אפוא גם אנו להגיש למשתתפים בשמחת 

שתי  מיוחדת:  תשורה  היקרים  ילדינו  של  הנישואין 

התוועדויות מרתקות של סב החתן, החסיד והמשפיע 

הדגול הרב חיים אשכנזי ע"ה – רב קהילת אנ"ש בתל 

אביב ומשפיע בישיבות תומכי תמימים בארץ הקודש.

התוועדויותיו של הרב אשכנזי הותירו תמיד רושם 

אדיר על שומעיהן וצרבו בתודעתם ובליבם עקרונות 

חסידיים בלתי מתפשרים ורגשות עזים מיוחדים במינם. 

בחוברת זו נעשה ניסיון להתחבר לתוכן, לאווירה ולניחוח 

המיוחדים שאפיינו את אותן התוועדויות.

כבר  להיות  ממש  ומיד  תכף  שנזכה  רצון  ויהי 

בהתוועדות הגדולה של נישואי הקב"ה וכנסת ישראל, 

"אני לדודי ודודי לי" – בגאולה האמיתית והשלמה, עם 

התגלותו לעין כול של הרבי משיח צדקנו.

 משפחות קדם ומרנץ
הקהל תשפ"ג



הקדמה

התוועדות היא אחד המרכיבים החיוניים בחייו ה

של חסיד. מעבר ליכולות המיוחסות לה )"מה 

שהתוועדות חסידית יכולה לפעול אין מלאך מיכאל 

מסוגל לפעול"( וגם מעלותיה הרבות )"שבת אחים גם 

יחד", גדולה לגימה שמקרבת" וכו'(, מטרתה המרכזית 

היא – להשריש במשתתפים את דרכי החסידות, לגרום 

לכך שלא יישארו בגדר 'תיאוריה' או 'פולקלור' נחמד 

ותו לא, אלא יניעו אותנו לחפש כל העת לשפר ולתקן 

את מעשינו ועבודתנו בדרך לגאולה.

סבי, הרב חיים אשכנזי ע"ה, היה שריד לדור קודם 

של חסידים, שהתוועדויותיהם נטפו בדיוק את העסיס 

ניכרה   – רעיון  או  מילה, משפט  הזה. בכל  המשריש 

הלחלוחית החסידית שבעבעה בו, ושבתה את השומעים 

בקסמה.

לרוב, היה בוחר נושא אחד בכל התוועדות, ובמשך 

רב,  אותו בכישרון  ומפרק  היה מנתח  שעות ארוכות 

שהוא  תוך  צמרתו,  ועד  משורשו  אותו  ומחזק  נוטע 

מדשן ומשקה אותו בסיפורי חסידים וציטוטים ממאמרי 

חסידות ומתורת הנגלה, כדי שיצמיח את הפירות הנכונים 

והבריאים בקרב השומעים.

מאז נלקח מעמנו, הודפסו שלושה ספרים המכילים 

מאמרים שכתב בימי חייו בנושאים רבים ומגוונים, מהם 

ניתן ללמוד השקפה חסידית נכונה ודרך הנהגה ראויה 



בעבודת ה'. כדרכו בקודש, המאמרים הללו בנויים באופן 

יוכל להגיע  מדורג שכבה אחר שכבה, כדי שהקורא 

לעומקם של דברים והם יפעלו בו את פעולתם.

בחוברת זו נדפסות שתי התוועדויות שלו, שהתקיימו 

בשנתו האחרונה בעלמא דין, בחודש אלול ה'תשס"ט. 

התוועדויות אלו עדיין לא הועלו על הכתב. מצאתי לנכון 

להדפיס כעת אותן דווקא, היות ושתיהן עוסקות בנושא 

'חשבון נפש' הנדרש מכל חסיד בחודש אלול.

כמו במאמריו – ההתוועדויות הללו בנויות לתלפיות 

מהמסד ועד לטפחות, ולא מותירות אף צד ופינה בלתי 

פתורים. אך בשונה מהמאמרים – השתדלתי להותירן 

בתבניתן כ'התוועדויות' עם הניחוח האותנטי והחמים 

בו נאמרו, גם אם הדבר בא על חשבון בהירות הנושא 

המדובר או כללי כתיבה כאלו ואחרים.

אני תקווה שהצלחתי להעביר אל הכתב את אותו 

ניחוח חסידי עתיק, מתוק ומרתק שחשתי בעצמי עת 

האזנתי להתוועדויות.

 מ. קדם
עורך
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 חשבון נפש 
על מי?

בן עיר

זה חודש כ ואם  יודעים שחודש אלול הוא חודש התשובה.  ולם 

התשובה, הרי אי אפשר לעשות תשובה בלי 'חשבון נפש'.

ישנה אמרה חסידית יְשָׁנָה, שאומרת, שאם חיים עם חשבון - נפטרים 

מן העולם בתשובה. אך אם לא חיים עם חשבון - לא שייך לעשות תשובה.

אחד שיודע את חשבונו הכלכלי, ויש לו גם סיוע מלמעלה, בסוף מגיע 

לאיזשהו מאזן חיובי, לרווחיות.

אבל אם הוא לא יודע את החשבון שלו, לא שייך שאי פעם הוא יגיע 

להישג כלשהו באופן מסודר.

ממילא, כשבאים לעשות תשובה, נדרשים לערוך 'חשבון נפש'.

בכל מה שנוגע ל-'חשבון נפש', צריך קודם להניח הנחת יסוד:

'חשבון נפש' - על איזו נפש?

מיהי הנפש הזו שהולכים לעשות עליה חשבון?

כשהרבי אומר שצריכים לעשות 'חשבון נפש', זה על דרך שמכניסים 

רכב לביקורת במוסך, או מכשיר אחר למכון תיקון:

ראשית כל צריכים לדעת איזה מכשיר זה.
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אם זה מכשיר יקר המציאות, שאי אפשר למצוא לו תחליף - ממילא 

עושים הכל כדי למצוא את הפגם ולתקן אותו, ולא יוותרו עליו בשום 

אופן, היות וכאמור - מדובר בחפץ יקר שלא ניתן להחליף.

אך אם זה חפץ שהוא אמנם חשוב, אבל יש לו תחליף )אולי בהרבה 

כסף, אבל הוא לא יחיד במינו(, אז מי שיש לו כסף, אומר: עזוב. לא 

חשוב. נקנה אחר.

אבל מי שאין לו כסף, יבדוק שוב ושוב כמה יעלה לו התיקון, ויחשוב 

פעמיים אם שווה לו להשקיע, או שאולי אפשר להסתדר בלי, וכן הלאה.

לפעמים מדובר בכלי שהוא לא כל כך חשוב, ואז גם אם ישנה בעיה 

- אפשר להמשיך לחיות איתה.

אבל חפץ שהוא חשוב ביותר, כל בעיה קטנטונת שיש בו - יכולה 

להיות משמעותית.

ניקח לדוגמה סכין:

אם מה שצריך לחתוך בו זו עגבנייה או לחם, לא כל כך נורא אם יש 

בו איזשהו פגם או לכלוך קטן.

אבל סכין שאנחנו צריכים אותו לשחיטה, או לברית מילה, או לניתוחים 

וכדומה - אם יש בו איזשהו לכלוך או פגם השם ישמור, זה עלול לפסול 

את כל התהליך.

לכן כשבאים לעשות 'חשבון נפש', צריכים לדעת מי זו הנפש שעליה 

אנחנו הולכים לעשות חשבון.

אפשר לומר שבלי זה, החשבון כולו הוא להבל ולריק, היות ולא נצליח 

להסיק את המסקנות הנכונות. 

הרבי מביא במאמר את המשל של אדמו"ר הזקן, שממשיל את חודש 

אלול למלך, שקודם בואו לעיר נמצא בשדה, ושם הוא מאפשר לאנשי 

העיר לפגוש אותו.
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לשם מה צריכים אנשי העיר לפגוש אותו בשדה? משום שבהיותו 

בעיר, המלך נמצא בארמון, ולא כולם יכולים לראותו אותו. וגם מי שכן 

נכנסים אליו, זה לרגעים ספורים ביותר, ומבקשים רק דברים הכרחיים, 

כדי שלא לבזבז למלך את הזמן עם השטויות שלהם.

אך כשהמלך בשדה, כל אחד יכול לגשת אליו, ולשאול מה שרק יחפוץ.

והרבי מדגיש, שעם ישראל מכונים - "אנשי העיר", לא אנשי השדה.

למרות שאנחנו נמצאים בשדה במהלך השנה, אנחנו מכונים "אנשי 

העיר".

מה הפירוש בזה?

הרבי מחלק את 'תושבי הממלכה' לשלושה סוגים:

  אנשי מדבר

 אנשי שדה

ואנשי עיר

המדבר הוא מקום שמם ויבש שלא צומח בו מאום. כלומר – מקום שאי 

אפשר לנהל בו חיים. זהו מקום 'מת' מבחינת קדושה ואלוקות.

ממילא זה מקום שיהודי לא יכול להימצא בו.

בשונה מהמדבר - השדה הוא מקום שבו יש מחיה.

אבל יש בו בעיה גדולה: בשדה עלולים לחשוב שהטבע נותן את 

המחיה. בשדה אפשר לטעות ולומר, שהאקדמיה היא זו שנותנת פרנסה, 

ולכן היא זו שקובעת לנו כיצד לנהוג.

 

לעומת זאת - אנשי העיר, חיים סמוך לארמון המלוכה. ממילא אין להם 

בלבולים וטעויות, כי יש להם את ארמון המלוכה לנגד העיניים. הם יודעים 

שיש מלך, ולא שייך לעשות או להתנהג אחרת ממה שהוא אומר ומחליט.
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לכל יהודי באשר הוא - ישנה נשמה. הנשמה הזו, מגיעה מאותה העיר 

של המלך. המלך הוא כמובן הקב"ה, והנשמה היא חלק אלוקה ממעל. לכן 

היהודים נקראים אנשי העיר, כי הם מגיעים מאותו המקום בו נמצא המלך.

אלא שהם נשלחו לעולם הזה, שהוא משול ל'שדה', משום שבו אפשר 

לשכוח חס וחלילה שיש מלך.

כל עוד הנשמות היו ב'עיר', בה נמצא ארמון המלך, איך אפשר לשכוח 

שיש מלך?

אבל בשדה, בעולם הזה, גם לא רואים את הארמון, וגם לכאורה ישנה 

מסגרת ותוכנית טבעית שמביאה פרנסה, וכך אפשר חס ושלום לשכוח שיש 

מלך. אפשר להסתדר לבד. הרי אם חורשים וזורעים, ויש גשם והאדמה 

מצמיחה יבול - איזה צורך יש לנו במלך?

וזו הכוונה כשאומרים 'הנשמה ירדה לעולם הזה': הנשמה ירדה למקום 

שהוא שדה. כלומר - היא עוסקת בענייני העולם הזה, שיכולים ליצור 

חשיבה כזו, שיש לעולם מה לומר בענייני הפרנסה. יש לעולם מה לומר 

בחיים שלנו, בכל הצרכים שלנו, אז העולם הוא זה שיקבע לנו איך אנחנו 

צריכים להתנהג.

וזה מה שקורה עם אחד שהוא - חס וחלילה - מתאים את עצמו להיות 

איש שדה, וכתוצאה מזה הוא יכול להגיע רחוק חלילה, כמו עשו שנאמר 

עליו: "עשו איש שדה".

כמו כל סטיה – היא מתחילה בתזוזה של מילימטר מהדרך. כעבור כמה 

קילומטרים היא הופכת לכמה מטרים, וכעבור כמה קילומטרים נוספים 

– היא כבר מגיעה לכיוון ההפוך לחלוטין מדרך המלך.

והכול מתחיל מדבר קטן: שאנחנו חושבים שאנחנו אנשי שדה. שאין 

מעלינו מלך.

בהתחלה זה מתבטא רק בדברים קטנים, אבל בהמשך זה מוביל חס 

וחלילה ל'עשו איש שדה', שכולנו יודעים מי הוא היה.
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בשביל זה ניתן לנו חודש אלול.

הקדוש ברוך הוא, הוא זה ששלח אותנו לעולם הזה. הוא שלח אותנו 

לשדה, והוא יודע את הקשיים שישנם בשדה, כי הוא זה שהעמיד אותנו 

בפניהם. לכן הוא נתן לנו את חודש אלול.

מה קורה בחודש אלול?

המלך בא לשדה.

מה המטרה בזה?

להזכיר לנו, שאפילו שאנחנו נמצאים בשדה - בעצם אנחנו אנשי עיר.

שיהודי יזכור שהוא בעצם מאנשי העיר ולא איש שדה. הוא נמצא 

בשדה רק כי הוא צריך לקחת את מה שהשדה נותנת בשביל לחיות כאחד 

מאנשי העיר, אבל לא בגלל שהוא איש שדה.

וזו הנקודה הראשונה, השלב הראשון שצריכים לדעת:

חודש אלול הוא חודש של 'חשבון נפש'.

'חשבון נפש' – על איזו נפש? מיהי הנפש הזו?

הנפש הזו היא בן עיר.

אנחנו בעצם מעירו של מלך מלכי המלכים הקב"ה. זה שאנחנו נמצאים 

בעולם הזה, זה לא כי העולם הזה הוא זה שקובע לנו את העתיד שלנו. 

לא כי העולם הזה הוא זה שיכוון לנו את החיים.

לא.

יש לנו עבודה בעולם הזה. המטרה שלנו היא, כפי שהיא נקראת בלשון 

החסידות )ומקורה באר"י ז"ל(: 'עבודת הבירורים'. כלומר, אנחנו צריכים 

להשתמש בצרכיו של העולם לעבודת השם ולהעלות אותם לקדושה.

והעבודה הזו ניתנה דווקא לנו, אנשי העיר.
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אומות העולם, בעלי החיים וכו' לא יכולים לעשות את העבודה הזו, 

כי הם אינם אנשי עיר.

רק נשמות ישראל, אנשי העיר – יכולים לבצע את העבודה הזו.

לכן, כשמגיע חודש אלול והולכים לעשות 'חשבון נפש', צריכים לזכור 

שהחשבון הוא לא על נפש כזו שיש לה תחליף. הרי אי אפשר לערוך 

חשבון שווה בין מפעל גדול שהתפוקה שלו הכרחית לקיום העולם, כגון 

תרופות או מזון חיוני וכו' – לבין מפעל של מוצרי יופי ותפאורה, שאולי 

גם הם מוסיפים בבריאות, אבל ברור לכולם שאי אפשר להשוות בכלל 

את רמת החיוניות שלהם.

לכן, כשעורכים 'חשבון נפש', צריכים להתמקד ולזכור: אנחנו לא כמו 

בעלי החיים. אנחנו לא כמו שאר בני האדם. אנחנו משהו אחר לגמרי – 

אנחנו נשמות שהן חלק אלוקה ממעל.

אחרי שיש לנו את היסוד הזה, אפשר לערוך חשבון נפש כראוי:

כעת ניתן לבדוק כל חלק וכל מרכיב ב'מכשיר' הזה שנקרא 'נפש', 

ולהחליט מה מתאים לה בתור 'אנשי עיר', ומה שייך רק ל'אנשי מדבר' 

ו'אנשי שדה', ולא לנשמה של 'אנשי עיר'.

אילו היית חס וחלילה גוי, אולי הייתה מתאימה לך ההנהגה של 'אנשי 

שדה'.

אבל לכן אנחנו אומרים בכל בוקר: "שלא עשני גוי", שלא עשני עבד" 

וכו' - כי לנו לא מתאימה ההנהגה הזו. לא שייך אלינו המצב הזה, כי אנחנו 

'אנשי עיר'. הדרישות מאיתנו הן אחרות.
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שנת חיים – של מי?

חודש אלול הוא החודש שבא להשלים ולתקן את השנה שחלפה. אבל 

הוא גם החודש שמכין אותנו לשנה הבאה.

מה זאת אומרת?

בפשטות – כשבאים ליום הדין, הקב"ה מוחל על כל העוונות, ונחתמים 

לשנה נוספת של חיים, או שחלילה – לא, כי הרי קיבלת כבר הזדמנות 

לפני שנה, למה שניתן לך עוד אחת?..

אבל יש כאן עומק נוסף.

אנחנו רואים בפועל, שהרבה אנשים ב"ה נכתבים ונחתמים לאלתר 

לחיים. בעצם - רוב העולם בדרך כלל ממשיך לשנה נוספת של חיים, אלא 

אם פורצת איזו מלחמת עולם השם ישמור.

ולכאורה, הרי על רוב העולם לא נראה שעשו תשובה בחודש אלול 

ותיקנו את מעשיהם, אז מדוע נחתמים לאלתר לחיים?

לכן בתורת החסידות יש הסבר הרבה יותר עמוק:

כשאומרים 'להיכתב לאלתר לחיים', אין הכוונה רק שיוחלט אם אני 

אוכל בשנה הקרובה לקום כל בוקר, לשתות את הקפה או התה שלי, 

להדליק סיגריה, להיכנס לרכב ולנסוע לעבודה.

לא לזה הכוונה ב'להיכתב לאלתר לחיים'.

אלו חיים של בעל־חיים. לא של יהודי.

וכמו בעל־חיים – אתה יכול להמשיך ולקבל שנות חיים – גם אם אינך 

מתנהג כמו שצריך. לקב"ה יש אורך רוח, והוא ממשיך ונותן.

בפרט, איך שאדמו"ר הזקן מבאר באגרת התשובה, שבזמן הגלות 

ההשפעה האלוקית עוברת דרך ע' שרים, כלומר דרך הסט"א, ולכן גם 

מי שלא בדיוק ממלא את רצון השם – מקבל חיות.

אבל לא לזה הכוונה כשמבקשים מהקב"ה שנה של חיות.
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אנחנו מבקשים מהקב"ה שנת חיות יהודית. לא רק חיות שתספיק לי 

כדי לאכול, לשתות, לעשן סיגריה וליהנות ממנעמי החיים.

לא אלו החיים שאנחנו מצפים להם בראש השנה.

כשאנחנו מבקשים מהקב"ה להיחתם לאלתר לשנת חיים, הכוונה לשנת 

חיים של יהודי.

חיים שיש בהם חשק בלימוד התורה. חיים של אהבת התורה. חיים 

שמרגישים בהם חיבור עם הבורא – שזו הרי המטרה של לימוד התורה, 

שישראל יתחברו ע"י אורייתא עם קב"ה, ולא רק 'לדעת את המעשה אשר 

יעשון'. את זה ודאי שצריכים, אבל זה לא העיקר. העיקר הוא שכל רגע 

פנוי ינוצל ללימוד התורה, ולא משנה מה נלמד. העיקר שנלמד.

אם המטרה בלימוד התורה הייתה רק כדי 'לדעת את המעשה אשר 

יעשון', אז כל אחד ואחד צריך לבדוק באילו חלקים שבתורה הוא עדיין 

לא בקיא, ואותם הוא צריך ללמוד.

ולא את  גמרא,  בזמננו ללמוד  צורך  אין  גם  הזו,  לפי ההסתכלות 

המפרשים על הגמרא. מספיק שכל אחד ייקח את השולחן־ערוך, ישנן 

אותו שוב ושוב, וזהו. בזה יוצאים ידי חובת 'לדעת את המעשה אשר 

יעשון', ואין צורך לנצל כל רגע פנוי ללימוד התורה.

גם איסור 'ביטול תורה' לא שייך בכלל, אם כל המטרה של הלימוד 

היא רק לדעת כיצד לנהוג בפועל. מי שכבר יודע את 'המעשה אשר יעשון' 

- יכול לשבת על שפת הים ולהתבטל.

בלימוד התורה ישנו עומק פנימי הרבה יותר.

בעת הלימוד, האדם מתחבר עם הקב"ה.

'אנכי' זה ר"ת: אנא נפשי כתבית יהבית )אני את עצמי כתבתי ונתתי( 

– הקב"ה הכניס את עצמו בתורה, וע"י לימוד התורה, אנחנו מכניסים את 

הקב"ה בתוכנו. התורה מכניסה את הקב"ה ממש לתוך האדם.
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לכן התורה נקראת ה'דם' של עם ישראל, 'הנשמה של יהודי', 'האיברים 

הפנימיים של יהודי', ועוד כמה ביטויים שיש על לימוד התורה.

ומהסיבה הזו גם ישנו האיסור של 'ביטול תורה'. וכלל לא משנה מה 

אתה לומד. גם את תלמד דברים שלא שייכים אליך לכאורה, כמו ישראל 

שלומד הלכות כהונה, או תושב חו"ל שלומד מצוות התלויות בארץ, 

וגם אדם טמא שלומד הלכות בית הבחירה – כולם מקיימים את מצוות 

תלמוד תורה בדיוק כמו מי שלומד הלכות קריאת שמע, שבת וכדומה. כי 

לא מדובר כאן על לימוד שהוא רק כדי 'לידע את המעשה אשר יעשון'. 

)כמובן שצריכים להסיק מסקנות מהלימוד, אבל( המטרה המרכזית בלימוד 

התורה היא – להתחבר עם הקב"ה.

ולכן ישנו ציווי לעסוק בתורה בכל רגע פנוי. וכל מי שיש בידו לעסוק 

בתורה ואינו עוסק דרשו עליו רז"ל 'הכרת תכרת' רח"ל )כפי שמביא 

אדה"ז בתחילת התניא(.

למה? כי עבור יהודי, זה האויר לנשימה. זה החיבור עם הקדוש ברוך 

הוא. ואם אתה לא לומד – כאילו ניתקת מעצמך את החיות שלך. יש לך 

מכשיר שמעניק לך חמצן – התורה, ואתה זקוק לו בכל רגע נתון, ובמקום 

להשתמש בו – אתה מתנתק ממנו, לכן 'הכרת תכרת' ח"ו. זה לא עונש, 

זו תוצאה מידית של ביטול תורה.

לכן אנחנו מבקשים מהקב"ה בראש השנה שנת חיים שבה יהיה לנו 

חשק ללמוד תורה, ושנרגיש את קדושת התורה. להרגיש את הדבקות 

בבורא על ידי התורה.

כמו שנאמר: 'זכה - נעשית לו סם חיים'.

אותו הדבר גם בתפילה - אנחנו רוצים שנה שבה התפילות שלנו לא 

תהיינה רק מן השפה ולחוץ. שנה שבה לא רק נדפדף את הדפים ונאמר 

את המילים, אפילו באופן מדויק עם כל כללי הדקדוק בלי לפספס מאום.

אבל מה עם מעט התעוררות? התעלות?
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כמו שהרבי מבאר במאמר "כי תצא למלחמה על אויביך", שהרי 

'במלחמת רשות הכתוב מדבר'. מה ההבדל בין מלחמת רשות למלחמת 

מצווה? מלחמת מצווה היא כאשר רוצים לתקוף אותך בתוך הגבולות 

שלך, ואתה מתגונן על חייך. מלחמת רשות לעומת זאת, היא לא כשיש 

סכנה, אלא כשרוצים להרחיב את גבולות הארץ.

למלחמת מצווה אין קשר לעבודת התפילה. הרי אם מישהו מאיים 

עליך, ורוצה לפלוש לתחום שלך – זו ממש מלחמת היצר, שמחפש בכל 

רגע איך לגרור אותנו ברצון, בפיתוי או באונס לעבירות. איתו נלחמים 

מלחמת מצווה, לעמוד חזק ולא לתת לו לגרור אותנו.

אבל אם אנחנו רוצים להתעלות? להיות גבוהים יותר? להגיע לדרגות 

שבהן לא צריכים להילחם עם ניסיונות מגושמים שכאלו?

זוהי מלחמת רשות. זו התפילה.

ובשביל להצליח להתעלות בתפילה, לא מספיק רק לומר את המילים.

לכן אנחנו מבקשים מהקב"ה שנת חיים - גם בתפילה. שיהיה לנו כח 

וחיות בתפילה, כדי שהיא תוכל להעלות ולעורר אותנו.

אותו הדבר גם בקיום המצוות.

יש את קיום המצווה כפי שהיא ברובד המעשי, השטחי, וברור שזה 

העיקר.

אבל יש את מה שהמצווה צריכה לפעול בנו. הרי מצווה מלשון - 'צוותא 

וחיבור' - המצווה צריכה לחבר אותך עם הקדוש ברוך הוא.

בשביל להתחבר עם הקדוש ברוך הוא, לא מספיק רק לקיים את המצווה 

באופן מעשי. היא צריכה להיות מלווה ברגש של כלשהו. במצוות עשה 

זה יהיה רגש של אהבה, ובמצוות לא תעשה – יראה.

וכשיש אהבה ויראה, אזי – בלשון הזוהר – "פרחא לעילא" – כשם 

שלעוף יש כנפיים כדי שיוכל לפרוח ולעוף למעלה, כך גם למצוות יש 



17

כנפיים – אהבה ויראה. ובעזרת האהבה והיראה, הכנפיים – היהודי יכול 

להתעלות ולהתחבר עם הקב"ה. ואז המצווה אכן יוצרת "צוותא וחיבור".

כזו שנה אנחנו רוצים.

אלו החיים שאנחנו מבקשים בחודש אלול.

לא רק שאני אוכל להמשיך לקום בבוקר, ללכת לעבודה, ולנהל את 

סדר היום הרגיל שלי. לא.

אם היינו עושים את החשבון על הנפש הבהמית שלנו – עבורה אכן 

מספיקה שנה שבה אפשר להמשיך ולאכול רק אוכל כשר ולא לעשות 

מעשים אסורים. יופי של שנת חיים עבורה.

אבל החשבון הוא על הנפש האלוקית. על בן עיר. 'רק לא לחטוא' זו 

לא שנת חיים מבחינתה. גם בגן־עדן היא לא חטאה. היא ירדה לעולם 

כדי להתעלות, להזדכך, להרגיש את המציאות האמיתית של הקב"ה פה 

בעולם הזה, לא רק כדי לא לחטוא ותו לא.

אם נביט בתפילות ראש השנה נשים לב, שבקשות על החיים הגשמיים 

כמעט ולא מופיעות שם.

רוב מוחלט של התפילה במה עוסקת?

שתתגלה מלכותו של הקב"ה בעולם!

אנחנו מבקשים את זה דרך מלכיות, זכרונות ושופרות, אבל זה הנושא 

העיקרי בכל התפילה בראש השנה.

ישנו סיפור חסידי, שפעם נכנס יהודי בראש השנה לשני בתי־כנסת 

ברוסיה, האחד חסידי והשני לא חסידי, ואח"כ סיפר מה ראה בכל אחד 

מהם.

בבית הכנסת הלא חסידי, היכן היה הרעש הגדול והבכיות?
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ב־'ונתנה תוקף', במילים: "מי יחיה ומי ימות". מיד כשהחזן מגיע 

לשם, כל הקהל פורץ בבכי וזעקות, גם בעזרת נשים, ואווירה מתוחה של 

לחץ ואימה שוררת בבית הכנסת.

וזועקים הוא  גועים כולם בבכי  ובבית הכנסת החסידי, הקטע בו 

כשמגיעים למילים: "מלוך על כל העולם כולו בכבודך והופע בהדר גאון 

עוזך על כל יושבי תבל ארצך".

אלו היו רגעי הלחץ.

נכון, זה חיים וזה חיים.

אבל חיים של מי?

של הנפש הבהמית או של הנפש האלוקית?!

ישנו הסיפור הידוע שמופיע בשיחות של הרבי הריי"צ, שמבטא את 

העניין:

ר' שמואל מונקס הזדמן פעם בחודש אלול לאיזה כפר, שם התארח 

אצל זוג זקנים. במוצאי שבת, הם העירו אותו לסליחות. ר' שמואל עשה 

את עצמו כלא יודע, ושאל: "מה זה סליחות?"

השיבו לו: "אינך יודע? אנחנו קמים כדי לבקש מהקב"ה שגם בשנה 

הבאה הפרות תמשכנה לתת לנו חלב, והתרנגולות ביצים וכו' כדי שתהיה 

לנו פרנסה!"

ר' שמואל הגיב: "לא יפה... אנשים זקנים קמים באמצע הלילה כדי 

לבקש אוכל? תינוק רעב באמצע הלילה קם ובוכה, ומבקש שיכינו לו 

בקבוק! ממתי אנשים זקנים קמים באמצע הלילה כדי לאכול? בשביל 

זה צריכים להדיר שינה מעינינו?!"

לכן כשמדברים על חודש אלול, בראש ובראשונה עושים 'חשבון נפש' 

על השנה שעברה, ובודקים מה היו הבעיות אותן אנחנו רוצים לתקן.
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אפשר לבוא ולומר: לא רצחתי אף אחד, לא שלחתי אף אחד כדי 

שירביץ בשמי למישהו, לא גזלתי, שילמתי מיסים בזמן, שילמתי חשבונות 

חשמל, גז ומים, אין לי חובות למדינה, אני אזרח מכובד.

אז גם הקב"ה ייתן לך שנה טובה, שבה תמשיך לחיות בדיוק באותה 

הדרך.

אם זה סוג החשבון שאתה עושה – זו גם השנה שתקבל.

ר' הלל מפאריטש, שהיה מגדולי החסדים של האדמו"ר האמצעי והרבי 

הצ"צ, ובעצמו היה מקובל גדול ולמדן מופלג אמר, שלפני שהוא התקרב 

לחסידות חב"ד הוא היה בטוח שהוא צדיק. אחרי שהוא למד תניא, הוא 

הבין שהוא בסך הכול בהמה מרוסנת. מחונכת.

כל העבודה שלו על עצמו עד היום הייתה רק כדי להיות בהמה 

מתורבתת שלא פוגעת באף אחד, אבל לא יותר.

אבל בשביל זה באת לעולם?

איש שדה שלא נהפך לעשו – מגיע לו צל"ש.

אבל בן עיר שלא נהפך לעשו? הוא לא מהסוג הזה בכלל!

אדרבה, אם הוא היה נהפך לעשו זה היה פלא!

איך בן של מלך יכול להתנהג בצורה כזו מבישה?

זו נקודה ראשונה ויסודית שצריכים להבין כשמגיעים לחודש אלול:

מי אני?

איזה סוג של חשבון אני מנסה לערוך, ואיזו שנה אני מצפה לקבל?

מבואר בחסידות, שהימים שבין חודש אלול עד יום כיפור, מתחלקים 

לחמש רמות:

מר"ח אלול ועד ימי הסליחות – אלו הימים של 'חשבון נפש', של 

תיקון הלבושים )מחשבה, דיבור ומעשה(.
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ימי הסליחות – בהם נדרשים לעלות שלב, ולתקן גם את הרגש. כלומר, 

למצוא אילו רגשות יש לנו ששייכים יותר לאנשי שדה ולא לבני העיר, 

ולתקן אותם.

ראש השנה – זה הזמן לעבוד על השכל, על החכמה, הבינה והדעת - 

שיהיו מתאימים ליהודי ולא לגוי.

עשרת ימי תשובה – זה הזמן לעבוד על כח הרצון, שהוא למעלה 

מהשכל. וצריכים לוודא שהרצונות שלנו הם רצונות של יהודים.

יום כיפור – זה השלב האחרון, בו אנחנו עובדים על התענוג, שהוא 

הכוח הראשוני שמתגלה באדם )ישנם כוחות נעלים יותר, אבל הם לא 

ניתנים לזיהוי, היות והם מופשטים(, וממנו נוצר הרצון שדוחף את המוחין, 

והמוחין מפעילים את הרגשות, שמביאות את האדם למחשבה, דיבור 

ומעשה.

כך צריך להיראות 'חשבון נפש':

אחרי שהבנו מהי הנפש ומה מעלתה וחשיבותה, אנחנו מפרקים אותה 

למרכיביה – לבושים, רגשות, שכל, רצון ותענוג – ומוודאים שכל חלק 

וכל פרט מתאים לבן עיר.

הלוואי כל השנה!

המשל הזה של אדמו"ר הזקן על המלך בשדה, מביא בעצם הסתכלות 

חדשה על חודש אלול, שלא כל כך מקובלת בעולם.

הדרשנים למיניהם, נהגו לצייר את ימי הרחמים והסליחות באופן 

שמעורר פאניקה, לחץ וחרדה. התחושה האוטומטית שנוצרת מכך היא: 

הלוואי והיינו יכולים למחוק את ארבעים הימים הללו מלוח השנה!

למי זה חסר?

שהקדוש ברוך הוא יעזוב אותנו בשקט וייתן לנו מנוחה!
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מי צריך את כל הדין ומשפט הזה?

אחרי יום כיפור יש תחושה שדומה להרגשה שיש אחרי בדיקה של מס 

הכנסה, או בדיקה רפואית רצינית – ב"ה יצאנו מזה בשלום!

.MRI לאחרונה התפרסם, שבכל הארץ יש מספר די נמוך של מכונות

למה? יש אנשים שמוכנים להביא עוד מכונות כאלו על חשבונם! זה 

אפילו אמור לכסות את ההוצאה בתוך כמה שנים, אז למה לא מביאים עוד?

כי יותר מכשירי MRI יגלו יותר מחלות, יעלו לקופות יותר כסף – 

ממילא זה לא משתלם להן...

זו גם הגישה שהייתה מקובלת בעולם לגבי חודש אלול:

למה לי להיכנס לזה?

הרי גם אם אני יוצא זכאי, איך אומרים? 'הניתוח הצליח, החולה מת'...

לעומת זאת, על פי תורת החסידות, התחושה שמתעוררת אצל חסיד 

היא: הלוואי כל השנה חודש אלול!

אמנם זה לא משחק, זה דין ומשפט.

אבל הקדוש ברוך הוא פורש לך שטיח אדום.

הוא לא בא למשפט בגישה של: אוי ואבוי לך!

להיפך.

המלך רוצה שכל יהודי יבוא איתו לארמון בראש השנה ויום הכיפורים.

או בשפה של הרבי: המלך רוצה שכל אחד מאיתנו יגלה שהוא בן עיר.

הוא יודע את הקשיים שלנו כל השנה, ולכן במשך שלושים יום הוא בא 

בעצמו לשדה, יורד לרובד ורמת החיים שאנחנו חיים בהם, ללא מאבטחים 

וללא פמליות, והכול בשביל דבר אחד ויחיד:

תזכרו שאתם בני עיר!
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וזו הכוונה, מסביר אדמו"ר הזקן, בזה שבחודש אלול מתגלים י"ג 

מידות הרחמים.

וזה מרומז בלשון הפסוק: "אני לדודי ודודי לי" )ראשי תיבות אלול(:

הרי איך אפשר לדרוש מיהודי עבודה של 'אני לדודי'?

אחרי שנה שלמה של קשיים וניסיונות, איך אפשר לצפות שהוא יצליח 

לבוא לקראת הקב"ה?

כי 'הרועה בשושנים', הקב"ה בעצמו - בא אליו.

בחודש הזה הקב"ה נותן את י"ג מידות הרחמים, ולא כפי שהן מצויות 

בימים כמו ראש השנה ויום הכיפורים, שבהם נדרש להיות בעל מדרגה 

כדי שנהיה שייכים אליהן. )ולכן בימים אחרים בשנה שמתגלות בהם 

י"ג מידות הרחמים, אסור לנו לעסוק בענייני העולם, ועלינו להתקדש 

ולהתעלות כדי שנוכל להיות שייכים אליהן.( בחודש אלול, י"ג מידות 

הרחמים מאירות ומתגלות בימים רגילים לחלוטין, ומותר להמשיך ולעסוק 

בהם בכל הל"ט מלאכות!

אז מה המשמעות של י"ג מידות הרחמים המתגלות בחודש אלול?

- שהמלך נמצא במרחק נגיעה ממך, ואתה לא צריך להיות בדרגה 

גבוהה כדי לחוש אותו.

מה כן דורשים ממך?

שתרים את העיניים קצת מהמחרשה, מהמחשב, מהרכב שאתה נוהג 

בו כל הזמן. תעיף מבט ותפנה אל המלך.

תתחיל לשנות קודם את המחשבה הדיבור והמעשה, אחר כך רגש, 

שכל, רצון ותענוג.

עם ההסתכלות הזו, חודש אלול הוא ממש לא חודש מלחיץ. הוא 

אולי מעורר יראה, אבל לא יראה כזו שבאה מתוך לחץ וחרדה של - "אוי 

ואבוי! מחפשים אותי!"
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להיפך – זו יראה שבאה מתוך תחושה של - "מצאו אותי! רוצים אותי 

פה! עכשיו אני צריך לוודא שאני לא מפספס את ההזדמנות!"

על פי החסידות, חודש אלול הוא חודש נפלא, שהלוואי ויהיה כל 

השנה!

בלי 'אני לדודי' – לא צריכים אותך

בתחום הזה של "אני לדודי ודודי לי", יש נקודה שנוטים לפספס. הגישה 

הרווחת בעולם היא, שאם הקב"ה רוצה שנקיים תורה ומצוות – שיעורר 

אותנו! שימשוך אותנו מהיכן שאנו נמצאים.

אך זו לא גישה נכונה.

בתחילה, הקב"ה ברא את העולם - וזה היה מעשה חד־פעמי, גישה 

חד פעמית:

הקדוש ברוך הוא השפיע את כל השפע מלמעלה, בלי שיהיה מישהו 

שיעורר מלמטה.

"ואדם אין לעבוד את השדה" - הקדוש ברוך הוא ברא את כל העולם 

מן המוכן.

היו עצים עם פירות, היו בעלי חיים שנבראו ראויים לאכילה.

כשנברא האדם הראשון, הכול היה לו ערוך ומוכן ללא צורך בעבודה. 

ואמרו לו: אתה אמנם קיבלת את הכל מן המוכן, אך מכאן והלאה – 

'לעובדה ולשמרה'.

מכאן והלאה תצטרך לעבוד ולא תקבל שום דבר מן המוכן.

זה היה ראש השנה הראשון, בו הכול היה מן המוכן.

זה היה אירוע חד־פעמי, ויותר הוא לא יחזור על עצמו. רק לעתיד לבוא.
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)אמנם כתוב בחסידות על סמך מדרשים, שהקדוש ברוך הוא העלה 

במחשבתו כביכול, שיהיו צדיקים שיעבדו אותו ויעשו לו נחת רוח ולכן 

הוא ברא את העולם, אבל עצם בריאת העולם על כל מרכיביו, 'עולם על 

מילואו נברא' – נעשתה ללא התעוררות מלמטה, ללא 'אתערותא דלתתא' 

בלשון החסידות – אלא רק באתערותא דלעילא – בהשפעה מלמעלה, אבל 

מכאן והלאה - הכול תלוי במעשי בני האדם.(

ואת הנקודה הזאת קצת קשה לאנשים לקבל.

הם היו רוצים ששוב הדברים יחזרו להתנהל ככה - שהקדוש ברוך הוא 

ימשוך אותנו, יסדר לנו מעצמו את הכול ולא נצטרך להתמודד.

עם החלק של 'דודי לי' – אין לאף אחד בעיה. הקושי מתחיל ב-'אני 

לדודי'.

 

ולכן באה החסידות ומדגישה: בלי 'אני לדודי' – לא צריך אותך.

הרי הקב"ה לא ברא את העולם כי היה חסר לו משהו.

הוא ברא את העולם כי "נתאווה הקב"ה להיות לו דירה בתחתונים" 

– שעל זה אומר אדמו"ר הזקן: "על תאווה אין קושיות!" )לכן הלשון 

במדרש הוא 'נתאווה' ולא 'רצה', כי לרצון יש סיבה, אך לא לתאווה. אין 

מה לחפש הסברים לתאווה( – התחשק לקדוש ברוך הוא שיהיה מצב 

של 'תחתון', שפירושו - קשה. קשה מאוד. עוד יותר קשה. בלתי אפשרי 

אפילו. לא נראה שיש מוצא.

זה נקרא 'תחתון'.

מצב שבו נראה שאי אפשר לעשות את רצון ה'. אי אפשר להשכין את 

הקב"ה, כי אי אפשר לעשות את רצונו.

יש קשיים מבחוץ - השכנים, הסביבה, האופנה וכו'.

ויש קשיים מבית – אני לא בנוי לזה. לא רגיל להתמודד כך. לא חונכתי 

בצורה הזו.

אבל מה בעצם כל הקשיים הללו אומרים?
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- אתה, הקב"ה, לא יכול לרצות שנעשה כאן את מה שאתה רוצה. אתה 

לא יכול להיות כאן. אין לך מקום פה בעולם.

לזה קוראים: 'תחתון'.

כשאומרים 'עולמות עליונים' ו'עולמות תחתונים' – זו לא חלוקה 

לשטחים. לא מקומות שונים שנמצאים במרחק, אפילו לא של אלפי שנות 

אור.

זהו אותו המקום בדיוק.

יכולים לשבת שני תלמידים בכיתה ח'.

האחד מונח בחומר שמלמדים. בין אם זה חומר תורני, או להבדיל 

חומר אחר – כפי שמתאים לרמה של תלמיד בכיתה ח'.

על ידו יושב תלמיד אחר, עם אותה התלבושת, אותו המורה, אותם 

הספרים וכו' – והוא משחק וחולם כמו ילד בגן.

אז הנה לנו מרחק של תשע כיתות בין האחד לשני, אבל המרחק הוא 

לא פיזי. הם חיים בשני עולמות שונים, בזמן שהם חולקים יחד את אותו 

השולחן בכיתה.

כך ויותר מכך – הוא ההבדל ביני לבין הרבי.

למרות שנראה ששנינו נמצאים האחד על יד השני, הרבי נמצא באצילות 

ואני כאן בעולם הזה הגשמי.

וכך הוא גם ההבדל בענייננו:

'עליון' ו'תחתון' הם לא שטחים שונים.

אם אתה חי עם הקב"ה – אתה 'עליון'.

אם אתה חי את הקב"ה ברמות גבוהות – אתה 'עליון שבעליונים'.

אבל אם אתה לא חי עם הקב"ה, ואפילו מגיע לרמות של הפקרות 

במקומות הכי שפלים, עד שהקב"ה לא קיים אצלך בכלל – אתה 'תחתון' 

ביותר.
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ומשום מה, התחשק לקב"ה, הוא 'נתאווה', שדווקא במקומות הללו - 

הכי תחתונים ושפלים, שלכאורה אין לו מקום בהם – יכניסו אותו.

בתחילה, 'עיקר שכינה בתחתונים הייתה'.

אחר כך הקב"ה דרדר את העולם למצב תחתון ביותר – הביא את אדם 

לחטא, את קין לחטא, את אנוש לחטא, את דור המבול, נמרוד וכו' – שבעה 

חטאים שגרמו לדרדור העולם למדרגות הכי נחותות, עד שהפכו אותו 

לקיר אטום שאי אפשר להחדיר בו אפילו סיכה. אין שום דרך לכאורה 

להכניס אלוקות בעולם. איך אפשרות לומר שיש פה אלוקים, שיש בעל־

בית לבירה זו.

ובשביל זה נשלחו נשמות ישראל לעולם הזה.

כדי להחדיר אלוקות דווקא בעולם ה-'תחתון' הזה.

אין למה לחפש הסברים. לא שאלו אותנו, לא הסבירו לנו – אנחנו 

צריכים פשוט להתקדם מכאן והלאה, ובעזרת השם מתישהו גם נבין למה. 

אבל כרגע אין טעם לחפש סיבות.

ולכן, מוסבר בחסידות, ראש השנה הוא ביום בריאת האדם הראשון 

ולא ביום שהתחילה הבריאה.

משום שאולי ראש השנה הראשון היה מתאים להיות ביום הראשון 

של הבריאה, כי הכול נברא מלמעלה בלי צורך בעבודה שלך, ולך נשאר 

רק לפתוח את הפה ולאכול.

אבל מאז והלאה – החלה עבודת האדם, ושום דבר לא בא לבד. אל 

תצפה לשחזר ולחקות את מה שהיה, כי זה היה חד־פעמי.

לכן נקבע ראש השנה ליום בריאת האדם.

כי ההתחלה של השנה מגיעה עם מה שהאדם יעשה. איך האדם יעבוד 

כדי לקבל ולהשיג את מה שהוא צריך.

אז אמנם כתוב שהקב"ה הבטיח שלא יהיה יותר מבול, והעולם ימשיך 

להתקיים גם אם יחטאו ח"ו ולא יחזור להיות אין ואפס.
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אבל איזה סוג של עולם זה יהיה? עולם של בעלי חיים, שביניהם 

מסתובבים גם יהודים שמהלכים על שתיים, אבל בעצם הם גם בעלי 

חיים? כאלו שמעבירים את היום בעבודה, שינה, אכילה, שתיה וטיולים? 

לא זה העולם שהקב"ה חפץ בו.

העולם שהקדוש ברוך הוא חפץ בו זו 'דירה לו יתברך בתחתונים', 

ושהיא תיעשה דווקא על ידי נשמות ישראל.

וכך הקב"ה שולח לכל יהודי ויהודי את ה-'תחתון' שלו, ומציב אותו 

במעמד ומצב קשה, שאינו דומה אפילו ל-'תחתון' של חברו. אצל אחד 

הבעיות הם עם ההורים, אצל השני עם העבודה, אצל השלישי זו הבריאות 

ה' ישמור – כל אחד והחבילה שלו, שגורמת לו לחשוב שהוא לא בן עיר 

– ודווקא כאן, במצב הזה – הקב"ה רוצה שנבנה לו דירה.

זו הגישה הנכונה לחודש אלול.

מי שמחפש שהקב"ה יפרוס לו שטיח אדום – הוא אכן פורס. כפי 

שהרבי מסביר – יש נתינת כח לכל אחד,  אבל את הפעולה עצמה – אתה 

צריך לעשות. היא לא תבוא מלמעלה.

יהי רצון שעד שתהיה כתיבה וחתימה טובה - תהיה לנו כבר כתיבה 

וחתימה טובה, כפי שהרבי אומר – שהיא כבר מוכנה, כי הקב"ה מחפש 

רק להיטיב איתנו, ואפילו עם היהודי הגרוע ביותר. אנחנו רק צריכים 

להפסיק לדחות את הטוב הזה, ולעשות לו כלי כדי לקבל אותו.
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 חשבון נפש 
על מה?

חידושו של הבעש"ט

נחנו נמצאים בח"י אלול, יום הולדת שני המאורות הגדולים – הבעל א

שם טוב והאדמו"ר הזקן.

החידוש הגדול של הבעל שם טוב, כפי שמביא אדמו"ר הזקן בתחילת 

שער היחוד והאמונה, הוא על הפסוק: "וידעת היום והשבות אל לבבך כי 

ה' הוא האלוקים בשמים ממעל ועל הארץ מתחת אין עוד".

ורואים את העולם הגשמי, קשה לראות בו את  כשמביטים סביב 

מציאותו של הקב"ה. אנחנו רואים צבע, משקל, נפח וכדומה, אבל לא 

את הקב"ה.

ובאים ליהודי ואומרים לו, שכל המציאות הזו שהוא רואה – קיימת 

בגלל שהקב"ה מחייה אותה!

טוב, בשביל זה לא צריך הרבה מאמץ ויגיעה.

בחסידות מבואר, שלהאמין בקב"ה זה לא להאמין שהקב"ה מחיה 

כל דבר, כי בשביל זה לא צריכים אמונה. כל אדם שיש לו קצת שכל 

מבין שאין דבר עושה את עצמו, ושמציאות מוגבלת לא יכולה ליצור את 
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עצמה, ומישהו ודאי ברא אותה. לא שייך שיהיה 'ציור בלי צייר', כפי 

הלשון בחסידות.

יוצא שלא נדרשת כאן אמונה בכלל, זה מחויב על פי השכל שד' רוחות, 

ארץ ושבעה רקיעים – נבראו על ידי הקב"ה.

אז מהי האמונה?

האמונה היא, שכשם שהעולמות היו אין ואפס לפני שנבראו, כך גם 

עכשיו הם אין ואפס ביחס לקב"ה.

למרות שעברו אלפי שנים של מציאות לכאורה, כל מה שהיה וכל מה 

שקיים – עדיין אין ואפס לחלוטין.

את האמונה הזו לא ניתן להשיג בשכל. צריכים להיוולד איתה.

כשאומרים ש'יהודים הם מאמינים בני מאמינים', אין הכוונה שיהודי 

בטבעו מאמין שהקב"ה ברא את העולם, כי כאמור – בשביל זה לא צריכים 

אמונה.

לְמה כן הכוונה?

שיהודי נולד עם האמונה שהעולמות כולם הם אין ואפס גם אחרי 

שנבראו, בדיוק כמו שהיו קודם לכן. ואחרי שיהודי נולד עם האמונה 

הזו, העבודה שלו היא 'וידעת היום' – להתחבר, להתקשר לאמונה הזו 

ולהחדיר אותה בפנים.

ולכן חסידות מבארת את הפסוק: "שמע ישראל ה' אלוקינו ה' אחד" – 

ע  מַּ 'שמע ישראל' – יהודי צריך לשמוע ולהתרכז. כמו שנאמר בפסוק: "וַיְשַׁ

שאול את העם", שפירושו – ששאול ריכז את עם ישראל.

כך יהודי צריך לרכז את כל מחשבותיו כוחותיו והגיגיו, ולהתעמק 

בכך ש-'ה' אלוקינו ה' אחד' – אותו בורא עולם שהיה לפני הבריאה, אותו 
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בורא עולם של אחרי ביטול מציאות הבריאה, ואותו בורא עולם שישנו 

בשעת קיום הבריאה – הוא אחד. 

ועל הנקודה הזו צריכים להתייגע. עליה נאמר: "וידעת היום והשבות 

אל לבבך" – זה לא בא בקלות.

החידוש הזה של הבעל שם טוב, בעצם שינה את ההסתכלות על כל 

התורה והמצוות.

היות ואנחנו נמצאים בחודש אלול, נחפש כעת במה שינה החידוש 

הזה את ההסתכלות על חודש אלול.

'חשבון נפש' – לא כמו כל השנה

כל אחד יודע שחודש אלול הוא חודש של 'חשבון נפש'.

בעצם, 'חשבון נפש' יהודי צריך לעשות בכל יום בקריאת שמע שעל 

המיטה. רגע לפני שהוא מחזיר את הנפש שלו שקיבל בפיקדון, הוא 

עושה עליה חשבון – כמו השבועות שמשביעים מי שמחזיר פיקדון: האם 

הפיקדון חוזר בשלמותו? האם הוא לא שלח בו יד? האם הוא לא פשע בו?

אבל ה'חשבון נפש' הזה לא דומה ל-'חשבון נפש' של חודש אלול.

ה-'חשבון נפש' שיהודי עושה בקריאת שמע הוא יותר חיצוני, שטחי.

כמו כל בעל חנות, רגע לפני שהוא סוגר אותה בסוף היום, הוא עושה 

בדיקה בקופה שכל ההוצאות וההכנסות נרשמו, והאם הכסף שנמצא בה 

תואם למה שמופיע ברישומים.

אבל לפחות פעם בשנה, הוא עורך חשבון מעמיק יותר:

נכון שבסוף כל יום הצטבר רווח כלשהו.

אבל אני עובד כל השנה, משקיע אלפי שעות בעסק, משלם משכורות 

לעובדים, אני טרוד בעסק וכו' – האם הרווחים שווים את כל זה?
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אולי ניתן להשיג את אותו הרווח בפחות שעות? פחות עובדים? יותר 

מנוחת הנפש?

במילים אחרות: האם יש דרך עבורי להתייעל ולהפיק יותר?

על דרך זה הוא גם ההבדל בין ה-'חשבון נפש' של כל ערב, לבין 

ה'חשבון נפש' של חודש אלול:

בכל ערב אדם מחשב עם עצמו: האם השלמתי את השיעורים היומיים 

שלי? האם הייתי שלוש פעמים בבית הכנסת? האם לא פגעתי באף אחד, 

לא ברכוש ולא בכבוד?

אם אכן יש נפילות מידי פעם, צריכים לתקן. לבקש סליחה אם פגענו, 

לכפר על מצווה שפספסנו וכו'.

אבל בחודש אלול, אנחנו נדרשים לעשות 'חשבון נפש' מעמיק יותר, 

'חשבון נפש' על הכיוון שלנו:

יכול להיות שאני ממלא את כל מה שכתוב בשולחן ערוך. יש לי 

קביעות עיתים, אני לומד דף היומי בבבלי וירושלמי, אני לומד פרקי 

רמב"ם, הלכה יומית, משנה יומית – כל מה שלקחתי על עצמי. העסק 

שלי מתנהל באופן כשר, בלי השגת גבול ורמאות. המאכלים שנכנסים 

אלי הביתה הם כשרים למהדרין.

אבל במה השתפרתי מהשנה שעברה?

האם אני מרגיש השנה יותר מזוכך? יותר עדין? יש לי יותר אהבת 

ישראל? אהבת התורה?

האם אני חי יותר משיח? אני חי גאולה?

או במילים פשוטות וקצרות: האם ענייני קדושה מעניינים אותי יותר 

מאשר ענייני העולם?

זה ה'חשבון נפש' המעמיק של חודש אלול.
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יהודי שה'חשבון נפש' שלו בחודש אלול הוא על איזו שבת שהוא 

חילל ח"ו, או גזלה שהוא צריך להשיב – מה נזכרת פתאום? איפה היית 

עד עכשיו?

אחד הפירושים בחסידות על הפסוק: "הנסתרות לה' אלוקינו והנגלות 

לנו ולבנינו עד עולם" הוא, שה'נגלות לנו ולבנינו' זה ה'חשבון נפש' של 

כל השנה. אלו הם התורה והמצוות שאנחנו מחויבים בהם כל השנה, 

ואם החסרנו משהו – צריך מיד לתקן ולא לחכות לחודש אלול )כמובן 

שמי שלא עשה 'חשבון נפש' מיד - צריך לעשות בחודש אלול, אבל לא 

לזה הכוונה(.

בחודש אלול, ה'חשבון נפש' הוא על 'הנסתרות לה' אלוקינו'. מה 

השתנה במהות הפנימית שלי אחרי שנה שלמה של עשרות הנחות תפילין, 

מאות 'אמן יהא שמיה רבא', אלפי ברכות, מאות תפילות וכו'?

הרבי הריי"צ אומר, ששנים של יהודי לא נמדדות לפי מה שכתוב 

בתעודת הזהות שלו, אלא לפי מצבו בעבודת ה'.

על אברהם אבינו נאמר: "ואברהם זקן בא בימים", והזוהר אומר על 

כך: "אינון ימים מלאים" – הימים שלו היו מלאים. 'כל יומא ויומא עביד 

עבידתיה', ולכן הוא נקרא 'בא בימים'.

יהודי יכול להיות בן מאה על פי תעודת הזהות שלו, אבל לפי מצבו 

בעבודת ה' הוא תינוק בן שלוש...

לא מספיק למדוד כמה מצוות קיימתי. צריך לבדוק מה המצוות פעלו בי.

כשהייתי ילד, אני זוכר, ששאלו איזה יהודי האם הילדים שלו מניחים 

תפילין כל יום. הוא ענה: "כן, הם מודדים בכל בוקר האם הראש שלהם 

התנפח..."

אני לא נולדתי והגעתי לעולם רק בשביל לבצע רשימה מסוימת של 

מטלות שצריכות להתבצע בו.
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העולם זקוק שיהודי יבצע את המטלות הללו, בגלל ש'גם את העולם 

נתן בליבם' – הקב"ה נתן את העולם בליבו של היהודי. כלומר שהעולם 

– שנקרא כך מלשון 'העלם', כי הוא מסתיר ומעלים על האלוקות – יכול 

להשתנות בעזרת הלב של יהודי.

כשיהודי מקיים תורה ומצוות ומשנה את עצמו בעזרתם, הוא יכול 

לשנות גם את העולם, כדי שיפסיק להעלים – תחילה עבורו, ואח"כ גם 

לסביבה שלו.

נכון, המעשה הוא העיקר, והמצוות צריכות להתבצע בפועל. וגם 

אם אתה לא מרגיש שהן פועלות בך משהו – זה לא תירוץ כדי להתחמק 

מעשייתן. אבל בסופו של דבר המטרה היא לשנות את ההעלם, ובשביל 

זה חייבים להשתנות בעצמנו.

אז כל ערב צריכים לעשות 'חשבון נפש' הכרחי, האם קיימתי במעשה 

את מה שמוטל עלי )הרבי אומר שהתדירות של 'חשבון נפש' כזה תלויה 

בסוג האדם. יש מי שאכן מחויב לעשות זאת כל יום, ויש מי שצריך רק 

פעם בשבוע או פעם בחודש. זה תלוי האם מדובר באדם שבטבעו הוא 

מרה שחורה, ואז צריך להפחית בזה, ומי שהוא מרה לבנה – צריך לעשות 

יותר, כי המטרה של ה'חשבון נפש' הזה היא לא לשבור את רוחו של 

האדם, אלא אדרבה – למצוא היכן יש לשפר ולתקן(.

אבל בחודש אלול מגיע ה'חשבון נפש' העיקרי:

האם בשנה שחלפה נעשיתי 'יותר יהודי'? האם ה'יהדות' שבי יותר 

פעילה? האם ענייני קדושה ואלוקות מדברים אלי יותר? האם כואב לי 

יותר כשחסר לי עניין בקדושה מאשר כשיש לי חיסרון כלכלי?

אפילו מצד הנפש הבהמית בלבד – לא רק שהיא מסוגלת לגרום לי 

לעשות את היפך רצון ה', אלא אדרבה – היא יכולה לשכנע אותי דווקא 

לעשות את רצון ה', אבל באופן שלא יפעל בי כלום. אני יכול לעשות 

הכול באופן חיצוני, אבל היצר הרע שלי עדיין שולט בי ומנהיג אותי.
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וזוהי אבן הבוחן שצריכה להיות: מי מנהיג אותי במהלך השנה? היצר 

הטוב או היצר הרע?

לכאורה אפשר לשאול: אם קיימתי את כל מה שאני מצווה, תיקנתי 

את דרכי ולא מצאתי בהן שום פגם, איך אפשר לומר שהיצר הרע הוא 

זה שמנהיג אותי?

התשובה היא שנכון, בלי הבעל שם טוב - אתה צודק.

כשאדם מסתכל על ההוויה שסביבו, וחושב שכל מה שמצופה ממנו 

זה רק לדעת שאין עוד בורא עולם מלבד הקב"ה, אבל עוד מציאויות כן 

יש – אכן לא נדרש ממנו יותר מאשר לקיים את התורה והמצוות במעשה 

ותו לא. מלחמת היצרים שלו היא רק האם כן לעשות מצוות או לא לעשות 

מצוות, וכל עוד הוא מקיים מצוות – הוא לכאורה מובל על ידי הנפש 

האלוקית, והכול בסדר.

בשביל אדם כזה, חודש אלול לכאורה מיותר. הרי כל השנה הוא אמור 

לעשות 'חשבון נפש' פשוט על המטלות שהוא מחויב לבצע, אז אין לו 

צורך ב'חשבון נפש' של חודש אלול.

הרי גם פרעה אמר שהקב"ה הוא 'אלוקי האלוקים', וטיטוס הודה 

שהקב"ה חזק יותר ממנו במים. אז מה נדרש מהיהודי? שרק לא יהיה 

גרוע יותר מהם? שלא יעשה עבירות, כי בזה הוא בעצם אומר שאין 

אלוקים בכלל?

אם זה הכול, והוא מקפיד שלא להיגרר אחרי היצר הרע שלו – אין לו 

צורך בחודש אלול. הוא לכאורה צדיק גמור.

חסידים היו אומרים בדרך צחות, שהיו פעם מחזורים בקהילות שהיו 

רחוקות מדרך החסידות, שלפני 'על חטא' היה כתוב בהם: "נכון לעשות 

עבירה קלה". כי אחרת על מה יאמרו על חטא?..

ישנה בדיחה על אחד שהגיע לבית הכנסת ביום כיפור, רצה לומר 'על 

חטא', ונזכר שאין לו על מה. כל השנה הוא הקפיד על כל השיעורים, על 

שלוש תפילות ביום, לא פגע באף אחד, לא דיבר לשון הרע.
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אז אם הוא לא דיבר לשון הרע, על מה הוא יאמר 'על חטא'? יחסר לו 

בכל המרירות של יום כיפור...

אמר לו מישהו: "תעלה כאן לקומה השנייה, תדפוק בדלת, תיתן מכות 

לבעל הבית ואז יהיה לך על מה לומר 'על חטא'..."

הוא אכן עלה לקומה השנייה, והפליא את מכותיו במי שפתח לו את 

הדלת.

כשסיים, ירד בשמחה כדי לומר 'על חטא', ופתאום הוא שומע את 

אשתו של בעל הבית קוראת אליו: "אתה זה שהרביץ לבעלי? אין לך 

מושג איזו מצווה עשית!"

כך נראה העולם בלי תורת הבעל שם טוב.

בעולם כזה – מתאים באמת שכל אחד יעשה איזו עבירה קלה לפני 

'על חטא'.

אבל בא הבעל שם טוב ואומר: זה היצר הרע שצריכים להישמר ממנו? 

שרק לא נהיה גרועים יותר מטיטוס ומפרעה? שלא נגיע לומר שאין אלוקים 

בכלל? זה לא יצר הרע. זו סתם טיפשות.

מי שאומר שאין אלוקים הוא מחוסר דעת. הוא לא בגדר בן אדם. הרי 

אפילו 'ידע שור קונהו וחמור אבוס בעליו'.

היצר הרע לא מנסה לשכנע אותנו שאין הקב"ה. אפילו היצר הרע של 

פרעה לא ניסה לומר לו את זה.

היצר הרע מנסה לומר לנו שיש עוד משהו ח ו ץ מהקב"ה.

לא עוד אלוקים כמוהו, הוא הכי חזק. אבל יש עוד כל מיני מציאויות 

קטנטנות שיש בהן חשיבות, מעלה ותענוג.

אל תעשה עבירות. אתה יכול אפילו לעשות מצוות, אבל רק בגלל 

שהן מוצאות חן בעיניך, שהן מסבות לך הנאה. אתה לומד תורה כי אתה 

מתענג מהשכל העמוק שיש בה.
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תקנה את האתרוג הכי מהודר שיש, כדי שבבית הכנסת כולם יעמדו 

בתור לראות אותו ולברך עליו. בשביל זה הרי עמדת שעות בדוכן וחיפשת 

אתרוג.

חסידים היו נוהגים לומר, שאם על האתרוג היו מברכים בבית ועל 

המרור היו מברכים בבית הכנסת – האתרוג היה בגודל כזית והמרור בגודל 

של האתרוג, כדי שכולם יראו עד כמה אתה מהדר...

אז נכון, חייבים הרי לקיים את המצוות בפועל. אבל תדע, שאם אתה 

מקיים אותן באופן הזה – היצר הרע הוא שותף שלך בקיום. הוא שותף 

שלך בלימוד. הוא מוביל אותך לחפש את עצמך בכל דבר שאתה עושה. 

תמיד מוצא את ה'אני' שמרוויח מכל מצווה.

ואז, כפי שאומרים חז"ל, ''היום אומר לו עשה כך ומחר אומר לו עשה 

כך'' – וכך דבר מוביל לדבר, עד שהוא מצליח לשכנע אותך לעשות גם 

נגד רצון ה'. אבל נקודת ההתחלה שלו היא הפוכה: היצר משכנע אותך 

לעשות את רצון ה', רק תזכור שיש עוד מציאות חוץ מהקב"ה.

בלי תורת הבעל שם טוב, בלי לדעת ש'אין עוד מלבדו', שאין עוד 

מציאות חוץ מהקב"ה – מה איכפת לכם שאני נהנה מהאתרוג שקניתי? מה 

מציק לכם שאני משוויץ בתפילין שלי? העיקר שאני עושה את המצווה!

ישנו סיפור מדהים, שפעם הרבי הרש"ב והרבי הריי"צ עמדו יחד על יד 

החלון, ועבר מישהו בדרך חזרה מהמקווה. והרבי הרש"ב אמר, שהאיש 

הזה היה יותר עדין ומזוכך לפני שהלך למקווה מאשר עכשיו.

במקום שהמקווה יגרום לו להזדכך ולהיטהר – שזו הרי כל המטרה 

לשמה הולכים למקווה )'טבילה' אותיות 'ביטול', צריכים 'לכופף את 

הראש' ואז אפשר לטבול( – הרבי הרש"ב הרגיש שאותו אדם דווקא 

נעשה יותר מגושם בזה שהוא הלך למקווה.

)פעם לא היה מקובל ללכת למקווה כל יום, ואדרבה - היה בזה סוג של 

יוהרה. היו הולכים מידי פעם, אבל לא כל יום. היום, בגלל ריבוי הטומאה 

שיש בעולם, חסידים נוהגים ללכת למקווה בכל יום.(
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אם האמונה שלנו בקב"ה היא שאין עוד מציאות חוץ ממנו, אדרבה - 

הרי לפני שקיימתי את המצווה הייתי פחות 'ישות' מאשר אחרי שקיימתי 

אותה...

ולפי תורת הבעל שם טוב, כשמגיע חודש אלול, לא עושים 'חשבון 

נפש' של 'סגירת קופה'. את זה צריכים לעשות במהלך השנה, לא לחכות 

לאלול.

באלול עושים 'חשבון נפש' ושואלים את עצמנו: מה הכיוון שלי? 

האם בשנה האחרונה הפכתי ליותר 'ביטול' או ליותר 'ישות'?

האם נעשיתי יותר מנופח מאהבה עצמית? נהפכתי לאחד כזה שלא 

יכול לסבול את הזולת? שאוי ואבוי למי שיעז לחשוב ולדבר נגדו?

אם זה הכיוון – הכיוון הוא לא נכון.

אדם יכול לנסוע ברכב חדש ונוצץ, לנהוג לפי הכללים בלי לעבור 

על שום חוק מחוקי התעבורה, רק מה – לא בכיוון הנכון. אז מה עוזר לו 

שהרכב נוסע מצוין?..

כעת גם נבין למה ה'חשבון נפש' הזה מגיע דווקא בחודש אלול:

חודש אלול מגיע לפני ראש השנה, בו הקב"ה דן את העולם.

וכי בכל יום הוא לא דן את העולם?

בשאר השנה העולם מתנהל בלי שהקב"ה דן אותו? הרי בכל שנייה 

הקב"ה מחדש בטובו את כל מעשה בראשית!

והתשובה היא זהה:

בכל השנה הדיון הוא על האם החשבון מתאים למה שיש. האם המטלות 

של היום בוצעו.

בראש השנה הדיון הוא האם הכיוון הוא נכון. מה קרה במשך שנה 

שלמה של המשכות אלוקיות, של קיום העולם, קיום תורה ומצוות. כל זה 

הכשיר את העולם יותר לגאולה? הרי מרגע שנברא העולם נאמר: "ורוח 
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אלוקים מרחפת על פני המים", ואמרו חז"ל: "זו רוחו של משיח". המשיח 

מחכה שהעולם יהיה מוכן, ובכל שלב שמתקדמים – הוא יורד ומתקרב 

אליו עוד. האם בשנה האחרונה העולם נעשה מוכשר יותר לקראתו?

לכן בא חודש אלול לפני הדיון הזה של ראש השנה, כדי שגם אנחנו 

נעשה דין ומשפט עם עצמנו – מה הכיוון שלנו? אנחנו מתקדמים למקום 

טוב?

בתפילות של ראש השנה ויום כיפור, כמה פעמים מוזכרות בקשות 

של חיים גשמיים?

מעט ב'ונתנה תוקף'.

ומה יש בשמונה עשרה?

"מלוך על כל העולם כולו בכבודך והופע בהדר גאון עוזך על כל יושבי 

תבל ארצך וידע כל פעול כי אתה פעלתו ויבין כל יצור כי אתה יצרתו..."

הבקשות המרכזיות של ראש השנה ויום הכיפורים לא עוסקות בצרכים 

גשמיים כלל וכלל.

הן עוסקות בהתגלות מלכותו של הקב"ה בעולם.

זו השנה החדשה שאנחנו רוצים.

וכהכנה לזה, אנחנו עושים בחודש אלול 'חשבון נפש' מעמיק, כדי 

שנדע האם הכיוון שלנו בעבודת ה' זהה לבקשה הזו גם כן, או שמא לא 

כל כך...

ואיך אפשר לבדוק את הכיוון?

אם ענייני קדושה מושכים אותי יותר – אני בכיוון הנכון. יש לי עם מה 

לבוא לראש השנה ולבקש שהקב"ה יגלה את מלכותו בעולם.

אבל אם ענייני העולם מושכים אותי יותר, איך אני יכול לבקש מהקב"ה 

שימלוך בעולם? הרי עצם העובדה שענייני העולם מדברים אלי, מוכיח 

שיש אצלי מציאות נוספת מלבד הקב"ה ח"ו, אז איך בדיוק הוא יכול למלוך 

אצלי? אם ה'אני' שלי תופס אצלי מקום, איפה יש לקב"ה מקום להיכנס?..
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וזו הכוונה כשאומרים שעניינו של חודש אלול הוא: "אני לדודי" – תן 

את ה'אני' שלך, לדודי – לקב"ה.

כשיהודי עושה 'חשבון נפש' בחודש אלול, הוא עלול לגלות שבעצם 

בכל השנה האחרונה הוא נתן לקב"ה רק את השיריים, לא את ה'אני' שלו.

הוא למד תורה וקיים מצוות, אבל הכול היה מן השפה ולחוץ. השעה 

שהוא הקדיש ללימוד תורה לא הייתה השעה העיקרית שלו ביום. יכול 

להיות אפילו מישהו שעסק בענייני העולם הזה מעט שעות, אבל אלו היו 

השעות העיקריות שלו, שם הוא נהנה, לזה הוא ייחל. הרי ההנאה מהעולם 

הזה לא נמדדת בשעות. אפשר גם בדקה אחת ליהנות מהעולם הזה באופן 

חמור ביותר, ה' ישמור.

מה שחשוב הוא היכן אני מונח, במה אני שקוע.

ולזה אפשר להגיע רק אם חדורים לחלוטין בנקודה ש'אין עוד' – אין 

עוד שום מציאות חוץ מהקב"ה. ממילא – במה השקעתי במהלך השנה? 

היכן המחשבה, הדיבור, המעשה ושאר הכוחות שלי היו מונחים?

האם הם היו עסוקים בעניינים שהם אין ואפס, או שהם היו שקועים 

במילוי רצון ה', וכשהייתי עסוק בענייני העולם זה היה רק בשביל לקיים 

את רצון ה', כי אי אפשר בלי זה?..

זה חשבון רציני מעמיק. לכן יש לנו חודש שלם כדי לערוך אותו.

לחיים!

'בקשו פני'

בחודש אלול אנחנו אומרים את מזמור 'לדוד ה' אורי וישעי' פעמיים 

בכל יום עד שמחת תורה.

על פי נגלה, הסיבה שאומרים את המזמור הזה בתקופה הזו - מובאת 

בשולחן ערוך:
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במזמור כתוב: 'אורי וישעי' ,שעל זה אומרים חז"ל ש'אורי' זה ראש 

השנה, ו'ישעי' זה יום הכיפורים, ובהמשך כתוב: 'כי יצפנני בסוכה' – שזה 

מרמז על סוכות. והיות שחודש אלול הוא ההכנה לכל החגים הללו, לכן 

אומרים בו את המזמור הזה.

בחסידות מבואר, שהקשר שבין המזמור הזה לראש השנה, יום כיפור 

וסוכות הוא לא רק בגלל שהחגים הללו מוזכרים בו.

במזמור הזה אנחנו אומרים: "לך אמר ליבי בקשו פני את פניך ה' 

אבקש', וזו הנקודה של המזמור.

הקב"ה אומר לעם ישראל: 'בקשו פני', ועם ישראל משיבים: "את 

פניך ה' אבקש".

מה הפירוש בזה?

כפי שביארנו קודם, בבסיס החיים שלנו יש את לימוד התורה וקיום 

המצוות. בלעדיהם אי אפשר לחיות.

וכל יהודי מצווה בהם בהתאם למעמדו – יש מי שנדרש ללמוד יותר, 

ויש מי שפחות. יש מצוות ששייכות רק לכוהנים וללווים, ויש מצוות 

ששייכות רק אחרי החתונה – כל אחד לפי עניינו.

אבל זה רק החלק שהוא כביכול 'אחוריים' – החלק הגלוי ברצון 

האלוקי, וגם ברצון שלנו.

יש את הפנימיות שבתורה והמצוות, שבה אין הבדל כלל בין יהודי 

אחד לשני.

בדרך כלל אומרים הפוך – שהחלק החיצוני שווה אצל כולם, ובפנים 

– כל אחד שונה. וזה נכון – הרי אין הבדל בחיצוניות בין איך שמשה 

רבינו מניח תפילין לבין איך שאנחנו מניחים תפילין, ובפנימיות – יש 

הבדל עצום בהתעוררות שנפעלת בגלל קיום מצוות תפילין של משה 

רבינו לשאר עם ישראל.
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אבל כאן כאמור, הכיוון הוא שונה:

בחיצוניות, מה שמכונה ה'אחוריים' של ההשפעה האלוקית – כל 

מצווה מקוימת באופן שונה. יש מי שמחויב בה ומי שלא, והיא משפיעה 

ומתחברת לחלק החיצוני של היהודי.

אבל יש את החלק הפנימי, שבו לא משנה באיזו מצווה מדובר, היכן 

היא מקוימת ומי עושה אותה. לא משנה איזה קטע בתורה אתה לומד – יש 

מכנה משותף להכול: רצון ה'.

על כל המצוות אנחנו מברכים בדיוק אותו הדבר: "אשר קידשנו 

במצוותיו וציוונו". אח"כ זה מתחלק בהתאם למצווה עצמה – 'לשמוע 

קול שופר', 'לקרוא מגילה', 'לישב בסוכה' וכו'.

כי ראשית – כל מצווה היא רצון ה'. אחר כך מגיעה החלוקה: מה 

המצווה הספציפית הזו פועלת בבריאה, מה היא פועלת בי, איזה לבוש היא 

הוסיפה לנשמה שלי, ואיזה מזון הזינה התורה שלמדתי את הנפש שלי וכו'.

הרי כשיהודי לומד תורה, אפילו אם הוא לא מבין עד הסוף את מה 

שהוא קורא, ואפילו אם הוא לא שייך לפלפול והעמקה, אלא רק פרק אחד 

שחרית ופרק אחד ערבית – הוא מתקשר ומתחבר עם חכמתו ית', ובכלל 

לא משנה כמה הוא מבין ומשיג בזה.

אח"כ, בשלב הבא, מגיעה גם רמת הידיעה וההבנה לידי ביטוי. הרי יש 

הבדל בין איך שאני מבין את הסוגייה, לבין איך שהמגיד שיעור שמוסר 

אותה הבין אותה, ולבין איך שרש"י ותוספות הבינו אותה.

אבל הדבר השווה בכולם הוא: למה אנחנו לומדים? כי אנחנו רוצים 

את ההשפעה הפנימית – את חכמת ה', ובזה אין הבדל ביני לבין רש"י 

ותוספות.

וגם בקיום מצווה: אמנם, כאמור, יש הבדל בין מה שאני פועל עם 

המצווה לבין מה שמשה רבינו פועל, אבל הסיבה שאני מקיים את המצווה 

היא זהה לחלוטין לסיבה שהוא מקיים אותה – כי זה רצון ה'.
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וזו הכוונה במה שאומרים, שבחודש אלול נדרש מהאדם - 'בקשו פני':

נכון, אני לומד תורה ומקיים מצוות. אבל אני עושה זאת מצד 'מצות 

אנשים מלומדה', כי כך הורגלתי מהבית ולרגע לא חשבת לנהוג אחרת. 

מגיל צעיר אני הולך עם כיפה, וכשהיא נופלת – באינסטינקט אני מניח 

את היד על הראש כדי שלא יישאר חשוף. ואותו הרגל גם מביא אותי 

להניח תפילין כל בוקר, ולברך לפני האכילה, ולנשק מזוזה – על כל אלו 

אני כבר לא חושב. זה סדר היום הקבוע שלי, ואף פעם לא הרהרתי אפילו 

במחשבה, אולי להפסיק לנהוג כך ח"ו.

אבל אין כאן 'פני'.

אני יכול להזכיר את שם ה' אלף פעמים ביום, ואפילו פעם אחת לא 

עצרתי לחשוב את שמו של מי אני מזכיר.

לכן אומרים את 'לדוד ה' אורי וישעי' בחודש אלול, ר"ה ויום כיפור. כי 

זו בדיוק התקופה בה נדרש מהאדם לעשות חשבון – איפה ה'פני' שלך? 

היכן הפנימיות שלך? מה חיפשת כל השנה?

כששילמת חשבון טלפון בשנה האחרונה, ספרת כל שקל ושקל עם 

כוונה. ידעת בדיוק כמה אתה נדרש לשלם, ומדדת את הסכום המדויק. 

על אחת כמה וכמה אם הפרנסה חלילה לא מצויה אצלך, ועבדת קשה 

כדי להשיג כל שקל.

ומה לגבי התורה והמצוות של השנה האחרונה? גם אותם ספרת 

בדייקנות? גם אליהם הקדשת את אותה תשומת לב לפחות כמו חשבון 

הטלפון? ...

יש לנו בעיה היום. הגמרא אומרת שאדם צריך להוציא מפיו את אותיות 

התפילה 'כמונה מעות', אבל היום אין כמעט מי שמונה מעות. הבנקים 

סופרים את הכסף של כולנו... אנחנו רק כותבים צ'קים, מעבירים דרך 

פקודות במחשב וזהו. אדם היום יכול לחיות מאה עשרים שנה בלי לספור 
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כסף פעם אחת בחייו, ואומרים לו שהוא צריך להתפלל 'כמונה מעות'...

אולי היום צריכים להתפלל כמו שאדם בדיאטה סופר פרוסות לחם...

ישנו סיפור מעניין מאוד, על ר' לייבל'ה איגר, שהיה בנו של ר' שלמה 

איגר, ונכדו של ר' עקיבא איגר.

ר' עקיבא איגר לא היה 'מתנגד', אך הוא לא השתייך לחסידות גם 

כן. בנו לעומת זאת השתייך ל'מתנגדים', וממילא גם נכדו – ר' לייבל'ה.

אבל איכשהו ר' לייבל'ה הזדמן פעם לקוצק לקראת חודש תשרי, 

והחליט להיכנס אצל החסידים כדי לבדוק אחת ולתמיד מהי ה'חסידות' 

הזו שמדברים עליה.

הוא הסתובב בבית המדרש, ולא התלהב. הוא היה מורגל ללמוד תורה 

יומם ולילה )ואכן היה גאון גדול(, אבל הוא לא מצא בקוצק איזו התמדה 

מיוחדת או משהו אחר שמשך אותו, וכבר רצה לחזור למקומו.

אך בכל זאת החליט להישאר עד אחרי הימים הנוראים כדי לראות 

אולי שם משהו יתפוס אותו.

בראש השנה הוא שוב לא מצא שום דבר מיוחד.

בליל יום כיפור, אחרי תפילת ערבית, הוא לקח מהארון מסכת יומא 

והתיישב ללמוד, כנהוג. אבל פתאום בזווית העין הוא רואה בצד קבוצת 

חסידים עורכים שולחן. שאל אותם לפשר הדבר, והם השיבו שהם עורכים 

סעודה.

הוא הזדעק מיד והחל לצעוק בקול. שאלו אותו מה קרה? והוא השיב: 

"מה זאת אומרת? הרי כתוב במפורש בשולחן ערוך שאסור לאכול ולשתות 

ביום כיפור!"

שאלו אותו: "מי כתב את השולחן ערוך?"

"ר' יוסף קארו!" השיב.

"ומתי הוא כתב את השולחן ערוך?" הוסיפו להקשות.

"לפני שלוש מאות שנה בערך".

"אההה," הגיבו החסידים, "לפני שלוש מאות שנה זה היה רלוונטי, 

כי אז יכלו לעשות תשובה בצום. אם ר' יוסף קארו היה חי היום, בטוח 
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שהוא היה אומר שמותר לאכול ולשתות. הרי איך אפשר לעשות תשובה 

בלי מעט 'לחיים'?.." והמשיכו לערוך את השולחן לסעודה.

ר' לייבל'ה לא נרגע. "גם ברמב"ם כתוב במפורש שאסור לאכול ולשתות 

ביום כיפור!" ומיד הקריא להם את לשון הרמב"ם בהלכות יום כיפור.

"נו," השיבו לו שוב באותה המטבע, "ומתי חי הרמב"ם? אם הוא 

היה חי היום – ודאי שגם הוא היה מסכים שאי אפשר לעשות תשובה 

בלי 'לחיים'!"

ר' לייבל'ה המשיך וזעק: "אבל גם במשנה זה כתוב!" והקריא להם 

את המשנה במסכת יומא מהספר שבידו.

ותשובת החסידים כמובן הייתה זהה – "אם רבינו הקדוש היה חי היום, 

ודאי שהוא היה מתיר לומר קצת 'לחיים' כדי לעשות תשובה!"

ר' לייבל'ה רואה בעיניים כלות שכבר יש כוסות, צלחות ו'משקה' על 

השולחן, ואמר: "אבל כתוב בחומש: 'ועיניתם את נפשותיכם'!"

והתגובה נותרה בעינה: "מי כתב את החומש? משה רבינו. לפני כמה 

זמן? שלושת אלפים שנה. אם הוא היה חי היום – ודאי שהוא היה כותב 

אחרת."

ר' לייבל'ה כבר לא יכול היה להכיל את זה יותר, וצעק: "אבל הקב"ה 

אמר שאסור!!!"

מיד פינו את השולחן והעלימו את ה'משקה'.

"אם הקב"ה אמר – זה משהו אחר!" אמרו לו.

וזה תפס אותו. אחרי המאורע הזה, הוא נשאר בקוצק והפך לחסיד.

הם רצו להוציא ממנו שאנחנו לא סתם מקיימים תורה ומצוות כי כך 

חינכו אותנו. אנחנו עושים את מה שהקב"ה רוצה!

זה לא אומר, ח"ו, שמה שהשולחן ערוך, הרמב"ם, רבינו הקדוש ומשה 

רבינו אומרים הוא לא נכון או לא רלוונטי. ממש לא. זה אומר שכשעושים 
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את מה שהם אומרים, צריכים לזכור: הקב"ה אמר שכך צריך לנהוג, ולכן 

אני מקיים את מה שכתוב בשולחן ערוך!

האם פעם אחת מתוך עשרות אלפי הפעמים שעברת ונגעת במזוזה, 

חשבת על מה שאתה עושה? חשבת למה אתה עושה את זה?

אם בכל פעם כזו היית עוצר רק לשנייה אחת כדי לחשוב – היית משתנה. 

כי לא שייך שתחשוב על משהו מסוים מאות פעמים ביום והוא לא יחדור 

בך. אם הוא לא חדר בך – כנראה שלא חשבת עליו.

אז נכון – במזמור מוזכרים ראש השנה, יום הכיפורים וסוכות. אבל 

למה אנחנו אומרים אותו? כי אנחנו רוצים לעורר בנו את ה'בקשו פני'.

נמצאים בשלב בשנה בו אנחנו נדרשים לעשות 'חשבון נפש':

אנחנו נוסעים ברכב הכי חדיש ומוצלח, לפי כל כללי התנועה, על 

הכביש הכי חלק שבעולם – אבל לאיזה כיוון? האם אנחנו מתקדמים 

לעבר היעד? אף אחד לא אומר לך לרדת מהרכב או מהכביש. תמשיך 

לעשות בדיוק את אותו הדבר – אבל בכיוון הנכון. בכיוון של 'בקשו פני'.

לחיים לחיים!

ביטול ל'בעל הרצון'

מבואר בחסידות, שבכל מקום שנאמר: "היום" – הכוונה לראש השנה, 

שהוא 'יומא דדינא רבא'.

לפי זה, הפסוק: "אתם ניצבים היום כולכם" – גם הוא מדבר על ראש 

השנה )בין הפירושים(. בפסוק הזה מתוארים עשרה סוגים בעם ישראל: 

ראשיכם, שבטיכם, זקניכם וכו'.

ונשאלת השאלה: אם מדובר על כל הסוגים בעם ישראל – איך אפשר 

לומר אתם ניצבים היום 'כולכם', הרי בכל רמה וסוג של יהודי הוא 'ניצב' 

אחרת מול הקב"ה?
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בשביל לענות על זה, אנחנו צריכים שוב להבחין בהבדל שבין קבלת 

מלכותו של הקב"ה במשך השנה, לקבלת מלכותו בראש השנה:

הרי בכל יום ויום ובכל רגע ורגע יהודי מחויב לקבל על עצמו עול 

מלכות שמים. אוי ואבוי אם הוא מחכה עם זה לראש השנה...

"שום תשים עליך מלך", "שיוויתי ה' לנגדי תמיד", "דע לפני מי אתה 

עומד", "והנה ה' ניצב עליו ומלוא כל הארץ כבודו" – כל אלו הם ציוויים 

תמידיים, לא רק בראש השנה.

אלא, שיש שני סוגים של קבלת עול מלכות שמים:

סוג אחד – כדי שנבצע את מה שאנו מצווים עליו, צריך שנקבל עלינו 

את מי שציווה. זו הסיבה גם שהרמב"ם לא מונה את האמונה במציאות 

ה' בתוך התרי"ג מצוות – כי זו לא מצווה בפני עצמה, אלא הסיבה לקיום 

כל המצוות. הרי לא שייך לומר שאני מצווה לעשות משהו בלי שאני מכיר 

במציאות של מי שמצווה עלי. בעצם האמירה: 'אני מצווה' – אתה בעצם 

מכיר בכך שיש מי שמצווה אותך.

זו ה'קבלת עול' שישנה בכל השנה.

יכול להיות יהודי שקשה לו מאוד להניח תפילין, כי העבודה שלו 

מתחילה מוקדם מאוד ומסתיימת אחרי השקיעה, וקשה לו לפנות זמן 

להנחת תפילין בכל בוקר.

יש יהודי אחר, שעם תפילין אין לו בעיה – הוא מתחיל לעבוד מאוחר. 

אבל שבת קשה לו מאוד לשמור.

וכן הלאה - אצל כל יהודי יש את המצוות שקשות לו יותר לקיום, 

ונדרשת מצידו 'קבלת עול' כדי לכופף את עצמו ובכל זאת לקיים אותן.

כל זה הוא סוג אחד של 'קבלת עול'.

אבל ישנו הסוג השני של 'קבלת עול', והוא: לבצע את רצון ה', לא 

משנה מה הוא יאמר.

כמו שכתוב בחסידות: "אילו נצטווינו לחטוב עצים – היינו חוטבים 

עצים באותה השמחה בה אנו מניחים תפילין". בפועל – לא נצטווינו לחטוב 
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עצים. אבל אלו שהיו מצווים לחטוב עצים למערכה בבית המקדש – עשו 

זאת בדיוק באותו החשק בו הם הניחו תפילין.

הסוג הראשון של 'קבלת עול', זה מה שנדרש מיהודי בכל השנה. 

עליו להכיר במציאות הקב"ה כדי לקיים את מצוותיו, כל מצווה ומצווה 

לפי עניינה.

אבל בראש השנה, מדובר על הסוג השני של 'קבלת עול' – לעשות 

את רצון ה', בלי חילוק לסוג הציווי.

בלשון החסידות, ההבדל הוא האם הביטול הוא: 'ביטול לרצון' או 

'ביטול לבעל הרצון':

אם הביטול הוא לרצון – עכשיו אתה מצווה להניח תפילין, עוד מעט 

יאמרו לך לברך על המזון, ולאכול כשר וכו' – כל פעולה היא ציווי בפני 

עצמו, כי זה הרצון. זה מה שנדרש ממך כרגע.

ובזה גם יש הבדל בין בני האדם, כי כאמור – מה שקל לאחד, קשה 

לאחר. לכן לא שייך לומר שכל עם ישראל זקוקים ל-'קבלת עול' באופן 

שווה, אלא כל אחד בהתאם למעמדו ומצבו – מי שהוא בדרגת 'ראשיכם' 

– כנראה צריך פחות לעבוד על עצמו, ומי שהוא בדרגת 'שואב מימך' – 

צריך להתייגע קשה כדי להצליח לקיים את המעט שנדרש ממנו.

אבל בראש השנה, הביטול הוא  ל ב ע ל  הרצון. אנחנו כולם עושים 

את מה  ש ה ק ד ו ש  ב ר ו ך  ה ו א  אומר.

ועל זה מדובר בפסוק: "אתם ניצבים היום כולכם", כי בראש השנה 

היהודי נדרש לעמוד בביטול מוחלט מול הקב"ה, מול בעל הרצון. הוא 

מנשק מזוזה כי זו מצוות ה', הוא מניח תפילין כי זה ציווי ה', הוא לובש 

ציצית כי זה ציווי ה' – ובזה אין הבדל בין 'ראשיכם שבטיכם' ל'חוטב 

עציך ושואב מימיך'. ולכן דווקא על ראש השנה נאמר: "אתם ניצבים 

היום 'כולכם'".
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ישנו סיפור על אחד החסידים, שהיה רב בעיירה מסוימת שהיהודים בה 

היו מאוד פשוטים, כי רובם היו כאלו שנחטפו בעודם ילדים בעל כורחם 

לצבא בגזירת ניקולאי, במטרה להעביר אותם על דתם. היו מהם הרבה 

שמסרו את נפשם, קפצו לנהר וכו', והיו כאלו שאכן רח"ל המירו את דתם, 

והיו גם כאלו ששרדו ביהדותם, אבל הם היו בורים ועמי הארצות, כי במשך 

עשרים וחמש השנים הטובות שלהם הם לא גדלו בסביבה יהודית, אבל 

היה להם לב יהודי חם, ובראש השנה הם הגיעו לבית הכנסת.

הרב דיבר בפני הקהל על תשובה, על קבלת עול מלכות שמים וכו'. 

לאחמ"כ החלו להתפלל, והתפילה הייתה נוראית. הקהל לא הפסיק לפטפט 

ולהרעיש, כי הם פשוט לא הבינו את מה שאומרים. אפילו לקרוא הם לא 

יודעים...

המחזה הזה שבר מאוד את הרב, שחשב לעצמו: מה אני יכול לעשות 

כדי לעורר אותם?

ואז עלה לו רעיון.

בסוף היום הראשון של ראש השנה, הרב הודיע שמחר אנחנו הולכים 

להמליך את המלך, ופנה אל יוצאי הצבא הקנטוניסטים ואמר: "אתם 

הרי שירתם בצבא! אתם יודעים איך צריך להיות טקס המלכת המלך!"

למחרת באו כולם לבית הכנסת לבושים במדים מצוחצחים ומגוהצים. 

הרב ניגש לעמוד והתפלל, קרא בתורה ותקע בשופר - וכולם עמדו דום 

לאורך כל התפילה, מבלי להבין אף מילה!

זה ראש השנה. כל יהודי מתבטל ועומד דום אל מול הבורא, ולא משנה 

בכלל באיזה מעמד ומצב הוא נמצא.

בחסידות מבואר, שכל העניין הזה הוא פלא עצום:

הרי הקב"ה הוא מלך רם ונישא, היה הווה ויהיה וכו', ואנחנו הרי אין 

ואפס, כלום ושום דבר. ועם כל זה, הוא מחכה שאתה ואני נקבל אותו 

עלינו כמלך בראש השנה. הוא ממתין שכל יהודי, גם חוטבי העצים ושואבי 

המים – כולם ימליכו אותו בראש השנה.
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היום כולם מחפשים כל מיני 'סגולות'. ארבעים יום פה, ארבעים חצאי 

יום שם, ארבעים יום וארבעים לילה וכו'.

אז תחשבו איזו עת רצון מיוחדת יש לנו בראש השנה: הקב"ה ציווה 

את כולנו לקבל עלינו את מלכותו. ואם הוא ציווה, אז הוא יושב ומחכה 

ומצפה שאכן נעשה את זה. הקב"ה ממתין שכל יהודי באשר הוא, אפילו 

השפלים ביותר – יכתירו אותו בראש השנה.

בשביל מה הקב"ה צריך אותנו?

כדי לחדד את העניין, נשאל שאלה פשוטה:

למה הקב"ה צריך אותנו פה בעולם? איזו תועלת יש לו מבריות 

שכמונו?

היה חסיד פיקח ושנון בשם ר' נחום גולדשמיד ע"ה. הוא נהג לומר:

כתוב בחסידות שיש ריבוי עצום של מלאכים. יש 'יוצר משרתים', ויש 

'אשר משרתיו'. 'אשר משרתיו' – הם המלאכים שעומדים וקיימים מששת 

ימי בראשית ועד היום, והם ריבוי עצום. 'יוצר משרתים' – הם מלאכים 

שהקב"ה יוצר בכל יום, ובסוף היום הם מתבטלים וחוזרים להיות אין ואפס.

בשביל מה הקב"ה צריך כל כך הרבה מלאכים? מליארדים על גבי 

מליארדים של מלאכים הוא בורא כל הזמן. בשביל מה?

והיה עונה בבדיחות הדעת: לאכול הם לא צריכים. בגדים הם לא 

לובשים. לנעליים הם גם לא זקוקים. אז מה איכפת לך שיסתובבו?..

אבל אנחנו הרי כן דורשים אוכל ובגדים. אנחנו משגעים לקב"ה את 

השכל בדרישות על גבי דרישות ללא הפסקה, ואפילו מגייסים לשם כך 

את זכות האבות ועקידת יצחק...

אחד מגדולי ישראל אמר פעם:

אלפי שנים אנחנו מזכירים לפני הקב"ה שאברהם אבינו  כ מ ע ט  שחט 

את יצחק, כדי לבקש ממנו שימלא את בקשותינו. תארו לעצמכם אם 
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לנו  'חייב'  היה  הקב"ה  כמה   – בפועל  אותו  היה שוחט  באמת  הוא 

כביכול...

אנחנו הרי מכירים את עצמנו. אנחנו עושים לקב"ה רק חור בראש...

הבטחת לנו, והתחייבת לתת לנו, וזכות אבות, אימהות, נביאים, וכו'.

אז בשביל מה הוא צריך את זה? לשם מה הוא ברא אותנו? שרק 'ננדנד' 

לו עם בקשות כל הזמן?

אז אומרים לנו שהקב"ה רוצה שנבנה לו דירה.

מה, אין לו איפה לגור? חסרים לו 'קוטג'ים' בעולמות העליונים?..

אלא העניין הוא לא רק שהקב"ה רוצה שנבנה לו דירה. הוא רוצה 

שנבנה אותה דווקא כאן בעולם הזה הגשמי.

תחשבו לשם הדוגמה, שהקב"ה הסתובב בכל כדור הארץ, הגיע 

ל'חיריה' )הר הזבל( ואמר: כאן אני רוצה דירה! על ההר הזה תבנו לי 

ארמון!..

לקב"ה אין עניין בדירות שבעולמות העליונים. שלמה המלך אמר: 

"הנה השמים ושמי השמים לא יכלכלוך אף כי הבית הזה". דווקא הבית 

שכאן בעולם הזה – הוא זה שמתאים עבור הקב"ה.

בחסידות מוסבר, שהדירות שבעולמות העליונים מיועדות לגילויים 

של הקב"ה ולא עבורו עצמו. ככל שנעלה לעולם גבוה יותר – הגילוי 

האלוקי שיש בו נעלה גם כן נעלה יותר.

אבל הקב"ה רוצה דירה דווקא בעולם הזה.

מה המיוחד בעולם הזה?

בעולם הזה לא רוצים אותו.

בעולם הזה בועטים בקב"ה, לא נותנים לו מקום. זה מקום שעל פני 

השטח נראה שאינו מסוגל להפוך לדירה עבור הבורא.



51

זה לא שהעולם לא מקבל את הקב"ה כבורא. ממש לא. העולם לא 

מקבל את הקב"ה כבורא ו א י ן  ב ל ת ו. העולם כופר בזה שאין אף 

מציאות נוספת מלבדו של הבורא.

ודווקא כאן הקב"ה רוצה שנבנה לו דירה.

אם ישבנו בהתוועדות, למדנו מאמר או שיחה, וכתוצאה מזה התעוררנו 

– זו לא דירה בתחתונים. זו דירה בעליונים.

אם משהו אחר דוחף אותך להתעורר ולא אתה עצמך – זה בגלל 

שהקב"ה שלח לך מישהו מלמעלה שיעורר אותך, אבל זה לא אתה 

שהשתנית.

תתארו לכם רכב שנתקע, וצריכים לדחוף אותו כדי שיניע. גם אם 

דוחפים אותו כבר לאורך כל הרחוב – כל עוד אין בפנים נהג שמנסה 

להניע את הרכב תוך כדי – לא עשינו שום דבר. הרכב נשאר תקול, וברגע 

שיפסיקו לדחוף אותו – הוא יפסיק לזוז.

כתוב בגמרא: 'רוצה אדם בקב שלו יותר מתשעה קבים של חברו'. 

בחסידות זה מוסבר כך:

עדיף התעוררות קטנה שמגיעה ממני, מאשר התעוררות גדולה שמגיעה 

מלמעלה.

יכול להיות אפילו שההתעוררות הזו מחזיקה ימים, שבועות וחודשים, 

אבל כל עוד לא הזזת את עצמך במעט, כדי שגם אחרי שתיפסק הדחיפה 

תוכל לנסוע בכוחות עצמך, ואפילו רק טיפה – אלו תשעה קבין, אבל 

לא שלך.

עוד חמש דקות בתפילה. עוד שיעור תורה קטנטן – כל עוד זה בא 

בכוחות עצמך, זה ה'קב שלו', זו דירה בתחתונים.
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ועל זה נאמר: 'יפה שעה אחת בתשובה ומעשים טובים בעולם הזה 

מכל חיי העולם הבא' – כל חיי העולם הבא הם התעוררות מלמעלה, הם 

דירה בעליונים.

אבל הקב"ה רוצה דירה בתחתונים. לכן הוא יוצר לנו כל מיני מצבים 

של 'תחתון', כלומר כל מיני ניסיונות וקשיים שבאים לנו מבית, מחוץ, 

מהשכל שלנו או מהסביבה, וגורמים לנו לחשוב שלכאן הקב"ה לא שייך. 

וכאן הקב"ה רוצה בית.

אפילו אם אתה נותן לקב"ה את כל העולם וממליך אותו בכל מקום, 

ורק פינה אחת קטנה אתה משאיר לעצמך – רק דקה אחת של מבט אסור, 

או מחשבה אחת שאינה ראויה – לא עשית לקב"ה דירה בתחתונים, עשית 

לו דירה בעליונים. ובשביל דירה בעליונים הוא באמת לא צריך אותך. 

יש לו מספיק...

הקב"ה נותן לכל אחד ואחד את המצב ה'תחתון' הספציפי עבורו, ואין 

לנו מה לעשות נגד זה. אנחנו יכולים לבקש 'אל תביאנו לידי ניסיון' – אל 

תעשה לי ניסיונות קשים מדי. אבל זו רק בקשה ותו לא. בפועל אנחנו 

רואים שלכל אחד יש את הנושאים שקשים לו יותר. בין אם במחשבה, 

דיבור, מעשה, שכל, רגש, בבית, בעבודה, בבית הכנסת, ברחוב וכו' – כל 

אחד והחבילה שלו.

אבל המשותף הוא: מכולם הקב"ה מצפה שיבנו לו דירה בתחתונים. 

כל אחד וה'תחתון' שהוא קיבל.

אפילו שזה נראה בלתי אפשרי. אפילו שכל דבר גשמי הוא לכאורה 

מנגד למציאות של הקב"ה – כאן בדיוק הקב"ה רוצה דירה.

יכול האדם לבקש מהקב"ה: קח ממני את ההגבלות ששמת עלי, ואז 

אוכל לבנות לך דירה!

וגם כאן – ללא תורת הבעל שם טוב, מדובר בטענה לגיטימית!

הרבי פעם דיבר בשיחה לבחורים, על הסיפור הידוע עם הרבי הצמח 

צדק, שבא אליו חסיד והתאונן שאין לו חשק ללמוד. הוא ציפה שהרבי 
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ייתן לו חשק בדרך נס כלשהי, אבל הרבי אמר לו: "אני מקנא בך! מה 

אעשה שלי כן יש חשק?.."

הרבי הצ"צ אומר שהוא מקנא במי שאין לו חשק ללמוד, שהלוואי 

וגם לו לא היה חשק, ואתה בא ואומר לקב"ה שאתה מוותר על זה? איזה 

פנים יש לך לומר דבר כזה?

אלא מה, מי שאומר את זה זו הנפש הבהמית. כי לנפש הבהמית כאמור 

אין בעיה לעבוד את הקב"ה. יש לה בעיה עם 'אין עוד', עם זה שאין עוד 

מציאות חוץ מהקב"ה. לכן היא מכניסה לך את הבקשה הזו, כדי שיהיה 

מונח אצלך שאי אפשר לעבוד את הקב"ה עם קשיים, כלומר שאין אפשרות 

לבנות לקב"ה דירה בעולם הזה.

היו לך הרבה ימים, שבועות וחודשים שהניסיון בהם לא היה קשה. 

הקב"ה נתן לך לנוח קצת. וכשמגיע הרגע בו זה ממש קשה, הקב"ה אומר 

לך: את זה בדיוק אני רוצה! את הקושי, את הניסיון! בדיוק בשביל הרגע 

הזה בראתי אותך!

ישנו ביטוי שהרבי מביא מהרבי הריי"צ, שהשיב ליהודי שכתב לו על 

כך: "נשמות יושבות ומחכות אלפי שנים בגן עדן, מתחננות לרדת לעולם 

הזה ולא מורידים אותן. ואתה כן ירדת לעולם הזה, ומבקש שייקחו ממך 

את הניסיון?! אם לוקחים ממך את הניסיון, בעצם מחזירים אותך לאוצר 

הנשמות. אין בך צורך כאן בעולם..."

תאר לעצמך שאצלך בעסק, אחד הפועלים היה אומר שאין לו כח 

לסדר את הארגזים במדפים כי יש יותר מדי עבודה. מה תגיד לו? שילך 

הביתה! לא צריכים אותו! נכון?

הקב"ה צריך את כל אחד מאיתנו כדי שנבנה לו דירה, כל יהודי בדרכו 

שלו. האחד מסדר מדפים, השני בקופות, השלישי מאבטח וכו', ואם 

מישהו אומר שהוא לא רוצה לעשות את מה שנדרש ממנו – אין בעיה. 

קח את הכסף שמגיע לך, ולך הביתה. אין בך צורך יותר.

ללא תורת הבעש"ט, אפשר היה לחשוב שסדר העולם הוא כך:
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הקב"ה ברא את האדם. יצירה יפה, נחמדה ולא מזיקה לכאורה. יש 

בו חשיבות, מעלות וכו'.

ואז בא הקב"ה ואמר: אחרי שיצרתי אותך, יש לי עבורך עוד משהו 

– תורה ומצוות. תתנהג כמוה יהודי.

ומה אומרת אותה בריה נחמדה ויפה? – אם זה בא בקלות – בבקשה. 

אם לא – מצטער, לא מתאים לי.

אבל אם נקודת המוצא שלנו היא שאין עוד מציאות חוץ מהקב"ה, 

ממילא האדם הוא אפס אפסים, ואין בכלל שום סיבה הגיונית שמצדיקה 

את קיומו חוץ מהרצון האלוקי לעשות לו דירה בתחתונים – החשבון הזה 

אפילו לא מתחיל. 

מי אתה בכלל שתבוא בדין ודברים עם הקב"ה?

נשמע לכם הגיוני שכוס חד־פעמית תבוא בטרוניה למפעל שיצר אותה: 

למה אני לא כוס כסף?..

זה הרי מגוחך! יצרו אותה כי העולם נעשה עצלן ולאנשים אין כוח 

לשטוף כלים. ביום שאנשים יחליטו לחזור ולחיות כמו פעם – כל המפעלים 

לייצור חד־פעמי ייסגרו. הרי לא מייצרים את הכוס הזו כי היא דבר מעניין 

ובעל חשיבות כשלעצמו, אלא כדי שתשרת את בני האדם באופן ספציפי. 

ואם בני האדם לא צריכים את השירות שלה יותר - אין בה צורך יותר.

מי שמכיר את עולם השיווק יודע היטב את הנקודה הזו: מה שאי 

אפשר לשווק – יורד מהמדף ומפסיק להיות מיוצר. פשוט נעלם מהעולם.

כך ויותר מכך היא מציאות הנבראים כולם על פי תורת הבעש"ט:

כאן  דירה  לקב"ה  לבנות   – ספציפית  מאוד  למטרה  נבראת  אתה 

בתחתונים. אם אתה לא עושה את המוטל עליך – הקב"ה נותן לך הזדמנויות 

על גבי הזדמנויות כדי שתחזור בתשובה. אבל אין כאן בכלל מקום לטענה 

ולמחשבה שאם הדברים לא באים לי בקלות – אני חלילה לא עושה אותם.

לחיים לחיים!
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שמחה אמיתית – דווקא כשקשה

נכון, ליהודי מגיע כל טוב בגשמיות וברוחניות.

אבל לפי איך שתורת החסידות מציגה את הדברים, גם אם חלילה אנחנו 

נמצאים במצב של קושי, בניסיון כבד – לא רק שאין מקום לבוא בתלונות 

לקב"ה על המצב בו הוא העמיד אותנו, אדרבה - צריכים להודות לו על 

כל רגע ורגע שזה קורה! אחרת – בשביל מה אני קיים?

וזהו גם ההסבר לכך שהחסידות דורשת שמחה ורק שמחה בכל המצבים 

– גם הכי קשים וגרועים.

אם האדם שמח כי הוא מציאות כשלעצמו, כאשר למציאות שלו טוב 

– הוא שמח, וכשלא טוב לה – הוא עצוב.

אבל אם הוא יודע שהוא אינו מציאות כלל וכלל, והסיבה שהוא קיים 

היא כי הקב"ה רוצה אותו כאן בעולם – איזו סיבה יש לו שלא להיות 

שמח? כי קשה לו? אבל ככה הקב"ה חפץ בקיומו! אם לא היה לו חפץ 

שכזה, הוא לא היה מקיים אותו בכלל! ממילא – על כל רגע ורגע שיש 

נשמה באפו הוא צריך להיות בשמחה גדולה!

והשמחה הזו היא שלא בהשוואה בכלל לשמחה שבאה בגלל שטוב 

למציאות שלו.

כי הרי שמחה שבאה בגלל סיבה, כגודל הסיבה כך גודל השמחה. אז 

אם הסיבה היא מציאותו של האדם – השמחה היא כגודל מציאותו של 

האדם. אבל אם השמחה היא בגלל מציאותו של הבורא – הרי אין לה גבול.

הפסוק אומר: "תחת אשר לא עבדת את ה' אלוקיך בשמחה". ויש 

בזה כמה פירושים:

רש"י אומר, שהיות וכאשר היה לך רוב טוב לא עבדת את הקב"ה 

מתוך שמחה, לכן לקחו ממך את הטוב.
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האר"י ז"ל אומר פירוש עמוק יותר: עצם הדבר שלא היית שמח בהיותך 

יהודי – זו הסיבה שלקחו ממך את הסיבות החיצוניות לשמוח מהן.

אבל אדמו"ר הזקן אומר יותר מזה: השמחה שלך הרי צריכה להיות 

שמחה גדולה יותר מהשמחה שיש בגן עדן!

כלומר שאם אתה שמח בקיום התורה ומצוות שלך כי בזכותם תקבל 

גן עדן, חס ושלום יכולות לבוא עליו כל התוכחות!

הקב"ה ברא אותך מאין, אתה לא תופס מקום בכלל, ועל מה אתה 

שמח? שאתה מקבל שכר?!

על עצם זה שהקב"ה בחר בך לעשות לו דירה בתחתונים אתה צריך 

לשמוח לאין ערוך!

אדמו"ר הזקן אומר בתניא, שהדבר משול להומלס שזרוק באשפה, 

ופתאום ניגש אליו המלך, נותן לו יד ומחבק אותו. זה לבד כבר נותן 

להומלס סיבה לחיות! המלך רוצה אותו!

ולכן על פי חסידות צריכים להיות בשמחה עשרים וארבע שעות ביממה, 

בכל מצב שהוא.

בדרך כלל בעולם, כשאדם שמח או מרוצה, זה מתורגם מידית לאיזו 

הפוגה, מנוחה קטנה. אם השמחה שלי היא מכך שהשגתי שכר כלשהו, 

מחכה לי חתיכה הראויה להתכבד בה מן הלווייתן לעתיד לבוא, אני יכול 

לקחת קצת חופש, לנוח.

אבל אם השמחה שלי היא בגלל שאני זוכה לקיים את הרצון העליון – 

איזו הפוגה שייכת כאן? אתה לא רוצה להמשיך ולהתקיים כאן בעולם? 

כי זו המשמעות של הפוגה...

מסופר על ר' לוי יצחק מברדיצ'וב, שבוקר אחד שמו לב שהוא לא 

בירך 'שלא עשני גוי' בברכות השחר )בקהילות פולין נהוג לומר את ברכות 

השחר בבית הכנסת(. שאלו אותו מדוע, והשיב: "מיד כשקמתי מהשינה 

בירכתי 'שלא עשני גוי'..."
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הרי הקב"ה יכול היה לברוא אותי כגוי, כחי, כצומח, כדומם – ובכל 

זאת הוא ברא אותי כיהודי. זו לא סיבה מספיקה כדי לשמוח? 

וכשיהודי בא לקב"ה בראש השנה עם כזו שמחה – מגיעה לו שנת חיים.

מספרים על אדם בגיל שישים שבא לרופא, והרופא הביע חוסר שביעות 

רצון ממצבו הרפואי. שאל אותו המטופל: "דוקטור, אני אחיה עד גיל 

שמונים?"

שאל אותו הרופא בתגובה: "אתה משחק קלפים?"

"לא"

"אתה עושה ספורט?"

"לא"

"אתה גולש בים?"

"לא"

וכך הרופא ממשיך ושואל אותו על כל תענוגות העולם, והוא משיב: 

"לא".

שאל אותו הרופא: "אז בשביל מה לך לחיות עד גיל שמונים? בוא 

ונסיים עם זה כבר עכשיו...

אדמו"ר הזקן בירך פעם את אחד החסידים שלו באריכות ימים, והחסיד 

הגיב: "אם מדובר בשנים של 'פויער' )איכר( – אני מוותר..."

לחיים לחיים!



לעילוי נשמת

 הרב ראובן בן 
ר' וועלוועל פסח ע"ה

מרנץ






